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*حميدرضا عاطفی

سرآغـــــــــاز

بیم و امیدی دیگر

ســالی دیگر گذشــت و چقدر زود گذشــت. گویی هر چقدر 
ســختی و مصيبت بيشتر باشد عمر آدمی شتاب بيشتری می گيرد 
تا به پایان برســد! به هرحال ســال 1400 با همــه ناملایمات و 
ســختی هایش به پایان رسيد ولی از منظری دیگر نباید نااميد بود 
چرا كه سختی ها و مشــکلات نيز پایانی دارند و دایمی نيستند... 

باید به فردا و فرداهای بهتر بيندیشيم.
سالی كه گذشت برای خانه موسيقی سالی متفاوت و در عين 
حال پربركت بود چرا كه با برگزاری انتخابات خونی تازه به پيکره 

آن جریان یافت.
انتخابــات ده كانون تخصصــی و گزینش اعضــای جدید 
هيئت مدیره ها و بــه تبع آن اعضای هيئت مدیــره مركزی بارقه 
اميدی جهت جهش و اعتلای بيشتر این نهاد صنفی و فعاليت های 

آن محسوب می شود.
علی رغم شــيوع بيمــاری كرونا و افت شــدید فعاليت های 
اجتماعــی و بســياری علــل و عوامل دیگر كــه موجب كاهش 
انگيزه های فرهنگی شده اســت انتخابات با مشاركت خوب اعضا 
برگزار شــد و این جای بسی شکرگزاری است و باید این موقعيت 
را قدر بنهيم و از آن برای خدمات رســانی به اعضای شــریف این 

صنف بهره ببریم.
خانه موسيقی در دوره جدید فعاليت خود و با حضور نيروهای 
تازه نفس و خوشفکر در هيئت مدیره كانون ها و همچنين هيئت مدیره 
مركزی فرصت جدیدی یافته تا ضمن استحکام ساختار تشکيلاتی 

خود در ابعاد مختلف به رشد و بالندگی دست یابد.
در هميــن فرصت اندک چندماهه طرح های بســيار خوب و 
آینده داری در حوزه های مختلف ســاز ســازی، تشکيل اركستر و 
همچنين همکاری های آموزشی با مراكز علمی مطرح و در آستانه 

اجرا قرار گرفته است.
ساماندهی به وضعيت عضویت، راستی آزمایی اشتغال به حرفه 
هنری و مستندسازی اسناد عضویت اعضا از دیگر مسائل مهم در 

عرصه عضوگيری و صدور كارت عضویت ها است.
موضع گيری های صائب، شــفاف و پرصلابت هيئت مدیره در 
واكنش به اظهارت ناصحيح برخی مسئولان از جمله یک نماینده 
مجلس در خصوص ورود ساز به كشور و یا پيگيری خانه موسيقی 
در مخالفت با حذف معافيت مالياتی اهالی فرهنگ و مســائلی از 
این دست مایه مسرت و خرســندی اهالی صنف بود و اینها همه 
نشــان از جایگاه متعالی نهاد مدنی خانه موسيقی و درک درست 

هنرمندان از این جایگاه است.
اما رویکرد پيدا و پنهان مســئولان، چه در دولت جدید و چه 
شهرداری ها و دیگر ارگان های مرتبط به فرهنگ و هنر، در سالی 
كه گذشت كمی نگران كننده و یاس آور است! به نظر می رسد این 
دوره مسئولان عزیز بی لطف بافرهنگ تمهيداتی دیگر در سر دارند 
و برخلاف ســلف خویش كه شمشــير را از رو بسته بودند با روی 

گشاده دشنه درخرقه نهان دارند!
هرچند این رویکرد هرگز رســتگار نبوده و با گذشت زمان  و 
مواجهه با واقعيت موجــود در جامعه رنگ می بازد اما چالش اوليه 
این رویکرد باز هم برای پيکر نحيف جامعه فرهنگی ایران بســيار 

طاقت فرسا و زیان بار است...
هم اینک شرایط سخت خانه هنرمندان كه منجر به استعفای 
دسته جمعی مســئولان اجرایی آن شده است خود مشتی از خروار 

این آوار سوء مدیریت است.
اميدوایم مسئولان فرهنگی هرچه سریع تر به خود بيایند و با 
ســعه صدر و با تدبير و درایت خود پهنه و صحنه فرهنگی كشور را 
دریافته و با اقدامات نيک و دلسوزانه خود موجبات ارتقا و اعتلای 

فرهنگی و هنر كشور را رقم بزنند.
با اميد به بازگشــتن نور اميد به همه دلهای عزیزان و فعالان 
فرهنگی و كليه اعضای محترم خانه موســيقی، آرزوی بهروزی و 

داشتن سالی پر از بركت و سلامتی دارم.
* سردبير
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پایان یک اتفاق خجسته

گــــــزارش

در این مراســم پيام محمد مهدی اسماعيلی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی قرائت شــد و سپس محمود سالاری معاون هنری 
وزیر ارشاد، محمد اله یاری سرپرست دفتر موسيقی ارشاد و هومان 
اسعدی دبير پانزدهمين جشنواره ملی موسيقی جوان به سخنرانی 

پرداختند. 
در ادامه حسين عليزاده )آهنگســاز پيشکسوت، مشاور عالی 
دبير جشنواره و یکی از اعضای هيأت داوران پانزدهمين جشنواره 
ملی موسيقی جوان( با بيان اینکه موسيقی یعنی خود عشق گفت: 
واقعاً جای ســپاس و تشکر دارد از خانواده هایی كه در شرایطی كه 
وضعيت اقتصادی بسيار سخت است از بچه ها و فرزندان خودشان 
پشــتيبانی می كنند تا آنها هنر موسيقی را فرا گيرند. شاید برگردیم 
به گذشــته جشنواره، هميشه می گفتيم كه اميدواریم استقبال شود 
و فرزندانــی به وجود بيایند كه این موســيقی را نگه دارند و پيش 
ببرند. خوشبختانه دوره پانزدهم خيلی سرافراز و با افتخار ایستاد و 

گفت خيلی اتفاقات خوبی افتاده است.
وی با اشــاره به تداوم جشــنواره افزود: مشکل هر چيزی در 
كشور ما این اســت كه تداوم ندارد به خصوص كارهای فرهنگی 
و هنــری كه با دیدگاه هــای مختلف به آن نگاه كرده می شــود، 
باعث می شــود این تداوم از یک جایی قطع شــود حالا یا به طور 
اتفاقی یا عمدی. چيزی كه در این پانزده دوره در جشــنواره خيلی 
محسوس بوده همان تداوم است. تداومی كه عشقی به وجود آورده 

و هيچکس از كسانی كه جزهيات داوران هستند و جز استادان این 
هنر هســتند اصلًا سوال نمی كنند به محض اینکه موعد جشنواره 
می شود، مشتاق هستند كه سر جلســات باشند. حتی بين خود ما 
دوســتی های خيلی عميقی بوجود آورده چون تنها جایی بوده كه 
می نشستيم درباره هنرهای موسيقی صحبت می كردیم و صميمانه 

و واقعاً فکرهایمان را رد و بدل می كردیم.
حسين عليزاده: واقعاً جای سپاس و تشکر دارد از خانواده هایی 
كه در شرایطی كه وضعيت اقتصادی بسيار سخت است از بچه ها و 
فرزندان خودشان پشتيبانی می كنند تا آنها هنر موسيقی را فراگيرند 
داور جشنواره ملی موسيقی جوان در ادامه گفت: ثمره این جشنواره 
مدیون همه شــركت كنندگان و دست اندركاران جشنواره است و 
كار ســاده ای نبوده كه تا به امروز ادامه داشــته باشد. خوشبختانه 
وقتی به ایــن تداوم نــگاه می كنيم حتی با اینکه الان شــرایط 
اجتماعی طوری نيســت كه از نزدیک همدیگر را ببينيم ولی ميوه 
این جشنواره امسال خيلی لذت بخش و خوشمزه بود. بارها در این 
جلسات اشک ریختيم. بارها شاد شدیم و بارها و بارها انرژی كسب 
كردیم. واقعاً برای ما كه دست اندكار موسيقی هستيم و قرار است 
این هنر را بوجود بياوریم انرژی مضاعف شــد و خوشحال شدیم 

این زحمات؛ ثمر پيدا كرده است.
این آهنگســاز اظهار داشت: امسال جشــنواره در رشته های 
مختلــف نوازندگی و خلاقيت بســيار درخشــان بود. جشــنواره 

مراسم اختتاميه پانزدهمين جشــنواره ملی موسيقی جوان شامگاه پنجشنبه سی ام دی 
ماه ســال جاری با معرفی برگزيدگان بخش های مختلف در قالب يک رويداد آنلاين از 

تالار وحدت تهران پيش روی مخاطبان قرار گرفت.

مراسم اختتاميه پانزدهمين جشنواره ملی موسيقی جوان برگزار شد
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موســيقی جوان نســبت به دوره های اول نگاهش را كمی عوض 
كرده و بازنگری در خودش ایجاد كرده اســت. در بخش خلاقيت 
و آهنگســازی به ذهنيــت بچه ها می پردازد. وقتــی ما قطعات را 
می دیدیم، حيران بودیم و نمی دانستيم كدام را ترجيح دهيم. اصلًا 
ترجيح دادنی نبود و فقط بر اســاس سنت اول و دوم و سوم طبق 
نظــر جمعی تعدادی را انتخاب كردیم ولی جــا دارد بگویيم همه 
آنهایی كه شــركت كردند برنده هستند چون همه احساسات ما را 
برانگيختن و حس بسيار بسيار خوبی داشتيم. نتيجه این است اگر 
یک عده ای با یک هدف واحد و با عشق و ایمان آن هدف را دنبال 

كنند حتماً ثمر می دهد.
وی گفت: از این به بعد به هر شــکلی كه باشــد و از طریق 
انجمن حمایت شــود خيلی خوب اســت. به نظر ما همه ارگان ها 
وظيفه شأن حمایت است. همه ارگان ها در خدمت مردم هستند نه 
مــردم در خدمت ارگان ها به خاطر همين ارگان ها باید كار كنند تا 
مــردم آن كارها و فکرهای خوبی كه دارند را پيش ببرند. اميدوارم 
در آینده همينطور ادامه پيدا كند اگر هم نشــد باز هم من اميدوارم 
به هر شکلی كه شــده حتی اگر دولت هم نخواهد پشتيبانی كند 
بخش خصوصی این مســئله را دنبال می كند و افتخار ایران اتفاق 
افتاده است. جوان هایی ما داریم در سن های بسيار پایين كه واقعاً 

نابغه هستند و آینده بسيار درخشانی دارند.
عليزاده با اشــاره بــه حمایت از شــركت كنندگان نيز افزود: 
فکرهایی برای جوانهای شــركت كننده كه اســتعدادهای خاصی 
هستند، در نظر گرفته شــده كه آموزش های فوق العاده برایشان 
گذاشــته شود و به گونه ای كارشــان ادامه پيدا كند. تا وقتی توان 
داریم این عشــق ما به جشــنواره جوان و بچه های جوان هميشه 
هســت. برای اینکه ما نفسمان و اميدمان به آنها بستگی دارد آنها 
وقتی باشند، سرحال باشــند، بنوازند، بخواند و بسازند ما هم زنده 

خواهيم بود.
ابراهيــم لطفی عضــو هيــأت داوران جشــنواره در بخش 
موســيقی كلاســيک، حميدرضا اردلان داور و مشاور دبير بخش 
موســيقی نواحی و كياوش صاحب نسق عضو هيأت داوران بخش 
آهنگسازی نيز در مراســم اختتاميه پانزدهمين جشنواره موسيقی 
جوان كه به صورت آنلاین پخش می شد به بيان نقطه نظرات خود 

پيرامون این دوره از جشنواره پرداختند.
پس از صحبت های دســت اندركاران و تعدادی از هنرمندان 
شناخته شــده موســيقی كشــورمان درباره برگزاری پانزدهمين 
جشنواره موســيقی جوان، نفرات برگزیده بخش های مختلف این 

رویداد معرفی شدند.

گــــــزارش
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در ایــن دوره از جشــنواره  برگزیدگان جوایــز باربد، ترانه و 
موسيقی و رسانه معرفی شدند.

 در این مراسم كليپی از پيام های محمود سالاری، معاون امور 
هنری وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی، محمد اله یاری سرپرست 
دفتر موســيقی و رئيس جشنواره سی و هفتم و حسن ریاحی، دبير 

جشنواره پخش شد.
محمود ســالاری در این پيام ویدئویی گفت: ســی وهفتمين 
جشــنواره موســيقی فجر با همت و تلاش همکاران من در دفتر 
موسيقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به خصوص زحمات برادر 
عزیزم، آقای محمد اله یاری،  دبير محترم جشــنواره، جناب استاد 
حسن ریاحی و همچنين تلاش های آقای ستایشگر به عنوان دبير 
اجرایی جشــنواره برگزار شــد و من از همه كســانی كه با تلاش 
شــبانه روزی توانستند این افتخار هنری را به عرصه ظهور برسانند 

تشکر می كنم.
محمد اله یاری رئيس ســی و هفتمين جشنواره موسيقی فجر 
نيــز در این پيام ویدئویی گفت:  گرچه جشــنواره موســيقی فجر 
جشــنواره ای است كه به مناسبت سالگرد پيروزی انقلاب اسلامی 
هر ســال مقارن با ایام دهــه مبارک فجر، با پشــتيبانی معاونت 

هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی برگزار می شود، اما همه 
دســت اندركاران آن از هنرمندان حوزه موســيقی هستند و دولت 

بيشتر نقش حامی این جشنواره را دارد.
همچنين حســن ریاحی نيز در این پيام ویدئویی گفت:  جایزه 
باربد امسال طرفداران بسيار زیادی داشت و هنرمندان موسيقی از 
آن اســتقبال كردند و آثار زیادی به دبيرخانه رسيد. اميداوم بتوان 

جشنواره را در سال های آینده گسترده تر برگزار كرد. 
در بخــش دیگری از این مراســم، با حضــور محمدمهدی 
اســماعيلی، وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی، محمود سالاری، 
معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، محمود اسلامی 
معاون توســعه مدیریت و منابع، محمد اله یاری رئيس جشنواره، 
حســن ریاحی دبير جشنواره و مجيد انتظامی آهنگساز پيشکسوت 
موسيقی، بزرگداشت استاد مرتضی اعيان نوازنده و مدرّس تنبک، 
اســتاد آذرنوش صدرســالک، نوازنده و مدرس هارپ و استاد فرج 
عليپور، نوازنده كمانچه و از چهره های سرشناس موسيقی لرستان 

برگزار شد.
در ادامــه محمدمهدی اســماعيلی، وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی به ســخنرانی پرداخت. همچنين در ادامه ليلا كردبچه به 

از سه چهره پیشکسوت، تقدیر شد
مراسم اختتاميه ســی وهفتمين جشنواره موسيقی 
فجر با حضور جمعی از هنرمندان و اهالی موسيقی، 

29 بهمن تالار وحدت برگزار شد.

پايان سی و هفتمين جشنواره موسيقی فجر

گــــــزارش
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روی صحنه آمد و پس از قرائت بيانه ســومين دوره جایزه شــعر 
و ترانه جشنواره موســيقی فجر، از دكتر محمدعلی بهمنی، دكتر 
اسماعيل امينی، محمود اكرامی فر، مسلم نادعلي  زاه، مجيد افشاری 
جهت تقدیر از برگزیدگان بخش جایزه شــعر و ترانه دعوت كرد تا 
بــه روی صحنه بيایند. در این بخش از اميرعلی ســليمانی، حامد 
عســگری، نفيسه سادات موســوی و محمد مهدی سيارتقدیر به 

عمل آمد.
ســپس برندگان جایزه موسيقی و رسانه اعلام شد كه ليست 

برندگان این جایزه به شرح زیر است: 
–  قالب گفتگو )مطبوعات(: سارا حيدرنژاد از روزنامه شرق؛ با 

عنوان: »دردا كه جز به مرگ نسنجند قدر مرد(
–  قالــب گفتگو )خبرگزاری(: عليرضا ســعيدی از خبرگزاری 

مهر؛ با عنوان: »نوستالژی گروه سرود احيا می شود؟« 
–  قالــب گــزارش )مطبوعات(:  نيــره خادمــی از پيام ما؛ 

»دغدغه های سبز خجوی نی نواز«
–  قالب گزارش )خبرگزاری(: عليرضا سعيدی از مهر؛ با عنوان 

»خاموشی چراغ كنسرت ها دو ساله می شود؟« 
–  قالــب یادداشــت )مطبوعات(: پيمان طالبــی از جام جم؛ 

»بگذار تا مقابل روی تو بگذریم«
–  قالب یادداشــت )خبرگــزاری(: كاميار صلواتــی از نویز؛ 

»مسلک معاصریت«
–  رسانه های شــنيداری: سحر طاعتی از عصر ایران؛ »نوای 

ماندگار«
در قسمت پایانی اختتاميه جشنواره موسيقی فجر، برگزیدگان 
جایزه باربد اعلام شــدند كه اســامی هنرمندان و آثار برگزیده به 

ترتيب زیر اعلام شده است:
اجرای موسيقی نواحی

نامزدهای دریافت جایــزه: مهرداد اكبری با اثر »هفت خوان 
و تنبور«، شــاهرخ پناهی فرد با پروژه »سبا«، مجيد كلابی با اثر 

»تالش«

در ایــن بخش دیپلم افتخار به مهــرداد اكبری با اثر »هفت 
خوان و تنبور« رســيد و جایزه باربد را مجيد كلابی با اثر »تالش« 

تعلق گرفت.
آهنگسازی موسيقی معاصر ایرانی بی كلام

نامزدهای دریافت جایزه: آسو كهزاد با پروژه »پروتيوا«، آرش 
هژیر آزاد با اثر »بازار وكيل«، پاشا هنجنی با اثر »غبار بی سوار«

در ایــن بخش دیپلم افتخار آرش هژیر آزاد برای آلبوم »بازار 
وكيل« ادا شــد و جایزه باربد به آســو كهزادی بــرای آلبوم »پ 

روتيوا« تعلق گرفت.
آهنگسازی موسيقی معاصر ایرانی اركسترال - با كلام

نامزدهای دریافت جایزه: بهنام ابوالقاسم با اثر »هميشه لحظه 
باران«، امين همایی با اثر »كجا رفته ای«

در این بخش بهنام ابوالقاســم و اميــن همایی دیپلم افتخار 
گرفتند و جایزه باربد به هنرمندی تعلق نگرفت.

خوانندگی موسيقی معاصر ایرانی - اركسترال
نامزدهای دریافت جایزه: پوریا اخواص برای آلبوم »هميشــه 
لحظه باران«، حســين عليشــاپور برای خوانندگی در آلبوم »چله 

نشين«
در ایــن بخش دیپلم افتخــار برای آلبوم »چله نشــين« به 
حسين عليشاپور اهدا شد و جایزه باربد به پوریا اخواص برای آلبوم 

»هميشه لحظه بارانی« تعلق گرفت.
آهنگسازی كلاسيک غربی

نامزدهــای دریافت جایزه: اميرحســين الله دادی برای پروژه 
»آنهای من«، پویان جدید فرد برای اثر »گُمار«، علی رادمان برای 

اثر »سيلک«، رضا والی برای پروژه »اشتياق«
در ایــن بخــش دیپلم افتخار بــه علی رادمان بــرای آلبوم 
»سيلک« اهدا شد و جایزه باربد به رضا والی برای آلبوم »اشتياق« 

رسيد.
آهنگسازی موسيقی تلفيقی - بی كلام

نامزدهای دریافت جایزه: حســام اینانلو برای پروژه »ميان«، 
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ســروش پورگودرزی برای پروژه »مســخ«، سروش پور گودرزی 
برای پــروژه »دایره«، رضا طریقت و یاشــار یــاری برای پروژه 

»مسير«
در این بخش دیپلم افتخار به حسام اینانلو برای آلبوم »ميان« 
اهدا شــد اما هيچ اثری حائز شــرایط دریافت جایزه باربد شناخته 

نشد.
اجرای موسيقی دستگاهی بی كلام

نامزدهــای دریافت جایزه: پدرام جــواد زاده برای پروژه »ما، 
صدا، سنتور«، سامان صادقيان برای پروژه »تاروار«، محمد عشقی 
و الميرا مردانه برای پروژه »ســرو و تزرو«، آرمان مهدیه برای اثر 

»به موازات بی نهایت«
در این بخش دیپلم افتخار به محمد عشــقی و الميرا مردانه 
برای پروژه »سرو و تزرو« رسيد؟ جایزه باربد را آرمان مهدیه برای 

آلبوم »به موازات بی نهایت« از آن خود كرد.
آهنگسازی موسيقی پاپ و تلفيقی - با كلام

نامزدهای دریافت جایزه: ارشاد رازانی برای آلبوم »باغ ارم«، 
گروه پالت برای پــروژه »نصف النهار مبدا«، مهدی صومعه برای 
پروژه »در خيال او«، امين همایی برای پروژه »قبل پایيز، بعدپایيز«

در این بخش دیپلم افتخــار به امير همایی برای آلبوم »قبل 
پایيز، بعد پایيز« و جایزه باربد را گروه »پالت« برای آلبوم »نصف 

النهار مبدا« دریافت كرد
خوانندگی موسيقی پاپ و تلفيقی

نامزدهای دریافــت جایزه: مهدی صومعه بــرای خوانندگی 
»در خيال او«، »مهدیــا عليزاده برای خوانندگی »باغ ارم«، بهزاد 
عمرانی برای خوانندگی »احتمالا قهرمانی در كار نيســت«، اميد 

نعمتی برای خوانندگی »نصف النهار مبدا«
در ایــن بخش دیپلم افتخــار به بهزاد عمرانــی برای آلبوم 
»احتمالًا قهرمانی در كار نيســت« رســيد و جایــزه باربد به اميد 

نعمتی برای آلبوم »نصف النهارمبدا« اهدا شد.
آهنگسازی موسيقی دستگاهی - با كلام

نامزدهای دریافت جایزه: مهدی حاجی قاســمی برای پروژه 
»كوچــه دلگير تو شــد«، امير شــریفی برای پروژه »شــرح این 
هجران«، محمد علی نجف پور برای پروژه »شــب چراغ«، توحيد 

وحيد برای پروژه »آستان عشق«
در این بخش دیپلم افتخار به مهدی حاجی قاسمی برای آلبوم 

»كوچه دلگير تو شــد« رســيد و جایزه باربد به امير شریفی برای 
پروژه »شرح این هجران« از آن خود كرد.

خوانندگی موسيقی دستگاهی
نامزدهای دریافت جایزه: مهــدی امامی برای خوانندگی اثر 
»شــرح این هجران«، ســيد محسن حســينی برای اثر »در دور 
دســت«، مجتبی عسگری برای پروژه »بوســتان سعدی«، علی 

مومنيان برای پروژه »كوچه دلگير شد«
در این بخش دیپلم افتخار به مهدی امامی برای آلبوم »شرح 
این هجران« رســيد و جایزه باربد را مجتبی عسگری برای آلبوم 

»بوستان سعدی« از آن خود كرد.
اجرای موسيقی پاپ - بی كلام

نامزدهای دریافت جایزه: مصطفی بياتی برای اثر »ماه یکشنبه 
من«، الياس دژاهنگ و مجيد عيدانی اصل برای پروژه »رنج«

در این بخش دیپلم افتخــار به مصطفی بياتی برای اثر »ماه 
یکشنبه من« رسيد و جایزه باربد را الياس دژاهنگ و مجيد عيدانی 

اصل برای پروژه »رنج« از آن خود كردند.
اجرای موسيقی كلاسيک

در ایــن بخش جایزه باربــد به مهرداد غلامی بــرای آلبوم 
»قطعاتی برای فلوت« اهدا شد.

بهترین ناشر
نامزدهای دریافت جایزه: نشر »جوان« با مدیریت نيما جوان، 
نشــر »ماهور« با مدیریت ســيد محمد موسوی، نشر »نسيم مهر 
آوا« با مدیریت محمد غلامی، نشر »نوفه« با مدیریت معين فرزاد

در این بخش ضمن تقدیر از نشــر »ماهور« دیپلم افتخار به 
نيما جوان مدیر نشر »موســيقی جوان« اهدا شد و جایزه باربد را 

معين فرزاد مدیر نشر »نوفه« از آن خود كرد.
راپسودی ایرانی برای سازسولو و اركستر سمفونيک

نامزدهای دریافت جایزه: فرید اســماعيلی ابهری، محســن 
جوزی، عارف شاهد نواز، پوریا لاچينی

در این بخش دیپلم افتخار به فرید اسماعيلی ابهری اهدا شد 
و جایزه باربد را پوریا لاچينی از آن خود كرد.

ســی وهفتمين جشــنواره موســيقی فجر از تاریخ 22 تا 26 
بهمن ماه 1400 به دبيری حســن ریاحــی در بخش های رقابتی 

)جایزه باربد( و غيررقابتی برگزار شد.



فصلنامه خانه موسيقي 8

www.iranhmusic.ir گــــــزارش

پروفســور محمود گلابچی)رئيس دانشــگاه معماری و هنر 
پارس( در ابتدای این نشســت ضمن خير مقــدم به حضار درباره 
دانشگاه پارس و فعاليت هایش گفت: دانشگاه پارس یک دانشگاه 
سطح یک است و جزو دانشگاه های برتر است.  حوزه فعاليت ما در 
این دانشگاه عمدتاً معماری، شهرسازی و همچنين حوزه هنر است. 
درواقع با این كه نام این جا به نوعی هم معماری و هم هنر را تداعی 
می كند، اما ما نزدیک به 8 رشته در حوزه های معماری، شهرسازی، 
معمــاری داخلی و حوزه های مرتبط با آن داریم. اما 14 رشــته در 
حوزه های هنر این جا وجــود دارد كه از گرافيک و ارتباط تصویری 
تا حوزه هایی كه در زمينه هنرهای نمایشــی مانند ســينما، تئاتر، 
ادبيات نمایشی، نمایش عروسکی و بسياری از حوزه های دیگری 
كه زمينه های تخصصی ما در حوزه هنر است كه شامل رشته های 
دیگــری مانند مالتی مدیا، چند رســانه ای، كارگردانی، تلویزیون و 
هنرهای دیجيتال و رشته هایی مانند چند رسانه ای است. علاوه بر 
آن رشته های دیگری در حوزه هنر مثل نقاشی هنرهای اسلامی، 
طراحی لباس، طراحی پارچه و پوشاک هم هست و رشته هایی هم 
كه دانشگاه پارس بنيان گذار آن بوده است مانند طراحی و ساخت 

طلا و جواهر.
گلابچی افزود: این مقدمه را عرض كردم كه این جا تمركز ما 
شــاید بيش از معماری، شهرسازی و مهندسی بر هنر و حوزه های 
هنر است. در بسياری از این رشته ها موسيقی یکی از اركان اصلی 
است و ما به همين دليل به موسيقی به طور عمده و جدی اهتمام 

داریم و می پردازیم. در طول ســال های گذشــته در عين حال كه 
این جا اســاتيد بزرگی در حوزه موسيقی حضور داشتند و درس می 
دادند اما این برای ما كافی نبود و لازم اســت برای این هنر كه در 
سرزمينِ ما تاریخ و پيشينه ای بسيار شکوهمند دارد و می تواند یکی 
از نقاط قوتِ ســرزمينِ ما در حوزه هنر باشد. من گاهی در همين 
مناسبت ها عرض می كنم با این كه معماری و شهرسازی مهم است 
و یکی از حوزه های تخصصی ماست، اما در معماری و شهرسازی 
ما یک سرپناه برای انسان ها می ســازیم؛ یک خانه، یک مدرسه، 
یک درمانگاه، یک بيمارســتان، یک فرودگاه یا یک دانشگاه. این 
جزو نيازهای ضروری انســان است كه باید به آن بپردازیم، اما در 
هنر ما روح، اندیشه، توان و ذهن انسان ها را می سازیم و این بسيار 
مهم تر از كاری اســت كه در معماری انجــام می دهيم. به همين 
جهت به هنر به طور خاص در دانشگاه اهتمام داریم و برای توسعه 
آن تلاش بسيار می كنيم. حتی رشــته های جدیدی در حوزه هنر 
تعدادی را ایجاد كردیم و تعدادی هم در مرحله برنامه ریزی و ایجاد 
است.رئيس دانشگاه پارس گفت: من معتقدم هنر نقش بسياری در 
جامعه، اندیشه، روح، نشــاط و احساس انسان ها نسبت به زندگی 
دارد و ما بيش از ســاختن یک سرپناه به این نياز داریم. به همين 
جهت برخلاف آنکه گاهی تصور می شــود این جا همه چيز در حول 
محور معماری ست ما به هنر بيش از همه این ها اهميت می دهيم. 
در همين راســتا دوره های آموزشی را در زمينه موسيقی پيش بينی 
كردیم و با همفکری اســاتيد و به خصوص پيشنهاداتی كه جناب 

تفاهم نامه همكاری خانه موسيقی با دانشگاه پارس امضا شد

نشســت مشترک مسئولان خانه موسيقی ايران و دانشــگاه معماری و هنر پارس به منظور امضای تفاهمنامه همكاری 
مشــترک روز گذشته در سالن همايش های دانشگاه پارس با حضور جمعی از اعضای شورای عالی و هيئت مديره خانه 

موسيقی ايران، رياست و جمعی از استادان دانشگاه پارس 18 بهمن ماه برگزار شد.

گام بلند خانه در حوزه آموزش موسیقی
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مظفری در شکل ها و ابعاد و زمان بندی های مختلف ارائه كردند و 
با مشــورت هایی كه با اساتيد موسيقی و سایر همکاران داشتيم به 
برنامه ای نســبتاً جامع برای آموزش موسيقی كلاسيک و ایرانی و 
حتی آواز ایرانی رسيدیم و در مذاكراتی كه با مدیرانِ خانه موسيقی 
ایران داشتيم به این نتيجه رسيدیم كه چقدر مغتنم است كه چنين 
فعاليتی با مشــاركت خانه موسيقی صورت بگيرد. در همين راستا 
جلساتی خدمت استاد آقایان دكتر اردلان و عاطفی داشتيم و البته 
مشورت های زیادی هم با همکاران این حوزه در دانشگاه به عمل 
آمد و  این جلسه برگزار شد تا در خدمت هيأت مدیره خانه موسيقی 

و نقطه آغاز این فعاليت در كشور باشيم.
محمود گلابچی گفت: ما معتقدیــم كه در این زمينه باید كار 
بســياری انجام داد و جامعه ما نياز بسيار به فعاليت های تخصصی 
و فعاليت هایی كه مبتنــی بر یک فرآیند هنری، علمی و تخصصی 
هست، دارد. به همين جهت این آمادگی را در دانشگاه ایجاد كردیم 
كه دوره هایی را برگزار كنيم. زمان بندی ها و طول دوره های متفاوتی 
پيش بينی شــده، اما در مجموع آموزشــی جامع در زمينه موسيقی 
خواهد بــود و چون این آموزش با نظارت و حضورِ خانه موســيقیِ 
ایران خواهد بود، كســانی كه در این آموزش شركت می كنند طبق 
چيزی كه در تفاهم نامه پيش بينی شده هم كارت عضویت در خانه 
موســيقی را به دســت می آورد و هم پس از این كــه این مراحل را 
گذراندند این فرصت را پيدا می كنند كه كارت صلاحيتِ تدریس هم 
برای آن ها توســط خانه موسيقیِ ایران صادر شود. ما این را بخشی 
از فعاليت های دانشــگاه در متن جامعه می دانيم، این جا ما می توانيم 
رشته موسيقی ایجاد كنيم و مدرک موسيقی بدهيم و خيلی كارهایی 
كه در حوزه های دانشــگاهی انجام می شود و این جا هم می توانيم 
انجام بدهيم، اما احســاس می كنيم باید با مركز معتبری مانند خانه 
موســيقی ایران این را انجام دهيم تا این كه نتيجه این آموزش ها، 
تربيت، رشد و پرورش انسان های واقعاً توانمند و تأثيرگذار در حوزه 
موســيقی باشد. من به اساتيدی كه خدمت ایشان هستيم خيرمقدم 

می گویم.
*خانه موسيقی با تمام توان برای راه اندازی رشته 

موسيقی دانشگاه پارس کمک می کند
در ادامه این جلســه داریوش پيرنياكان )رئيس هيئت مدیره و 
عضو شورای عالی خانه موسيقی ایران( گفت: خيلی خوشحالم كه 
در این جا اســتاد گلابچی را دیدم، ایشان یکی از انسان های بسيار 
فعال و نيک اندیش و نيک ســيرت هستند كه در دانشکده هنرهای 
زیبا و دانشگاه تهران هميشه مثال بوده اند. این كه آقای مظفری و 
آقای دكتر اردلان و آقای عاطفی زحمت كشيدند و خانه موسيقی و 
دانشگاه پارس را بهم پيوند دادند، فکر می كنم این پيوندی مبارک 
و نقطه عطفی هم برای دانشــگاه پارس و خانه موســيقی است 
كه می تواند در جامعه تأثيرگذار باشــد. زیرا الان متأسفانه فضای 
موسيقیِ كشور خيلی آشفته است، یعنی در عين حال كه از طریق 
دانشــگاه ها و كلاس های آزاد خيلی تلاش می شود، اما متأسفانه 
رســانه ملی و متوليان دولتی خيلی به موسيقی اهميت نمی دهند 
و موسيقی بسيار بســيار نازل در صداوسيما و جاهایی كه متوليان 

دولتی دارند، پخش می شود.

رئيس هيئت مدیره و ســخنگوی خانه موسيقی افزود: بنابراین 
وقتــی چنين جاهایی به وجود می آید و برای هنر، موســيقی، تئاتر، 
ســينما، نقاشی و... پایه گذاری می شود، می تواند در آینده در اعتلای 
این هنرها بســيار تأثيرگذار باشد. زیرا جایی كه آدم های فرهنگی و 
دانشــگاهی حضور داشته باشند حتماً آن جا مراقبت خواهند كرد كه 
هنری كه آن جا تدریس می شود و كاری كه انجام می گيرد واقعاً به 
نحو احسن باشد. من خيلی خوشحالم كه امروز خدمت دكتر الستی 
رسيدم من به ایشان از قدیم خيلی ارادت داشتم و دارم، ایشان یکی 
از افتخارات فرهنگی ما هســتند. این اتفاق می تواند برای دانشگاه 
پارس و خانه موســيقی نقطه عطفی باشــد و ما با تمام توان سعی 
خواهيم كرد كه به این دانشگاه در راه اندازی یک رشته بسيار خوبِ 

موسيقی كمک كنيم.
 *با عزم جدی که در دانشــگاه پــارس ديديم با 

رغبت در کنار اين مجموعه هستيم
حميدرضا نوربخش)مدیرعامل خانه موسيقی ایران( نيز در ادامه 
جلسه ضمن ابراز خوشــحالی از برگزاری این جلسه گفت: می دانيد 
كه خانه موســيقی نهادی منحصربه  فرد اســت و نهادِ تخصصی و 
صنفیِ موسيقی دانان كشور با بيش از 20 سال سابقه و حضورِ همه 
بزرگانِ موسيقی و فعالان عرصه موسيقی در همه گونه ها در سراسر 
كشور كه امروز این جا متجاوز از 16هزار نفر عضو شناخته شده فعالِ 
ثبت شده در حوزه موسيقیِ كشور فعاليت می كنند و مسائل صنفی، 
حقوقی، رفاهی، تخصصی و امور مربوطه از طریق خانه موســيقی 
برای آن ها پيگيری می شــود و می توان گفت خانه موســيقی امروز 

نهادی بسيار تأثيرگذار است.
وی افــزود: یکی از شــاخه هایی كه در خانه موســيقی جزو 
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فعاليت های بسيار مهم و تعریف شده و پيش بينی شده در اساسنامه 
خانه موسيقی است بحثِ ارتقاء سطح علمی و تجربی اعضای خانه 
موسيقی و هنرمندان موسيقی و تربيت هنرمندان موسيقی است كه 
این وظيفه تا الان به شکل پراكنده و البته مستمر انجام شده است، 
در غالب مستركلاس ها، ورک شــاپ ها و دوره های مختلفی كه در 
حوزه های مختلف گذاشته شده پيشــنهادات مختلفی هم از سوی 
مراكز دانشگاهی و شبه دانشــگاهی كه به نوعی آكادميک هستند 

هميشه برای خانه موسيقی بوده است.
مدیرعامــل خانه موســيقی در ادامه گفت: امــا در آن موارد 
جمع بندیِ هيأت مدیره و شــورای عالی هميشه این بوده كه رغبتی 
برای همکاری وجود نداشــته است. چون می دانيم كه الان در حوزه 
دانشگاه و آموزش عالی متأسفانه همين طور مجوزهایی داده می شود 
و مجموعه هایی هســتند كه زحمت می كشدند، اما متأسفانه وقتی 
سروشــکل كار را می بينيم و كادری كه آن جا هستند و نوع فعاليتی 
كه دارند، متأســفانه هيچ گونه خروجی ای ندارد و نخواهد داشــت و 
هيچ گونه اميدی هم وجود نــدارد. خب این مجموعه ها زیادند و به 
نظرم این یکی از آسيب هاست كه الان در كشور وجود دارد و نسبت 
بــه آن تعارف هم نداریم. بالاخره تحت عناوین مختلف مجوزهایی 
داده شده و در كاردانی و كارشناسی و... افرادی فعاليت می كنند، اما 
می دانيم و می دانيد كه این ها هيچ گونه محتوا و تأثيرگذاری ای ندارد 
كه بخواهيم بگویيم ميان این ها هنرمندان یا عالمانی تربيت می شوند 

كه بتوانند در موسيقی و جامعه تأثير بگذارند.
نوربخش در خصوص شــکل گيری تفاهم نامه همکاری بين 
خانه موســيقی و دانشــگاه پارس گفت: وقتی در باره همکاری با 
دانشگاه پارس بحث شد، نمایندگان هيئت مدیره آقایان دكتر اردلان 
و حميدرضــا عاطفی در این خصوص در هيأت مدیره گزارش دادند. 
هنگامی كه نام دكتر گلابچی آمد و خودِ جناب مظفری و دوستانی 
كه این جا زحمت می كشــند و نوع شــاكله كار و عزم و همّ جدی و 
مجموعه و كادر و محتوا و... دیدیم كه با مجموعه ای معتبر در حوزه 
آموزش عالی مواجهيم و به این نتيجه رسيدیم كه خانه موسيقی با 

رغبت و افتخار حاضر شد كه در كنار این مجموعه باشد.
*مبحث آموزش از دغدغه های جدی خانه موسيقی 

ايران است
نوربخش در خصوص اهميت موضوع آموزش در كشور گفت: 
آموزش یکی از دغدغه های جدی  در حوزه موســيقی اســت، زیرا 
مســئله آموزش، مسئله ای بسيار مهم و زیربنایی است و بسياری از 
آسيب هایی كه امروز در موسيقیِ كشور شاهد آن هستيم، مربوط به 
آموزش می شــود. این كه كســانی كه نصفه و نيمه هر چيزی را فرا 
می گيرند و بعد چيزی توليد می كنند، مشــخص اســت كه از غنای 
محتوایی برخوردار نيســتند و حتی گاهی اوقات ســاختار درستی را 
هم دنبال نمی كنند و این ها به گوش جامعه آســيب می رساند. پس 
مســئله آموزش اهميت فراوانی دارد. انتظار ما این است كه این جا 
بنيانی گذاشــته شود كه با توجه به حضور اســاتيد عزیز حتماً هم 
همين طور خواهد بود، اميدوارم بتوانيم تأثيرگذار باشيم و كاری بسيار 
شایسته انجام دهيم و این جا تبدیل به مركزی معتبر و درجه یک در 
حوزه موسيقی كشور، آموزش و آموزش عالی بشود. اميدواریم با روند 

و همکاری موردنظر این اتفــاق رخ می دهد و اميدوارم در آینده ای 
نزدیک و دور شاهد بركاتِ این اتفاق باشيم.

*اميدواريم در دانشــگاه پــارس به درجه مطلوب 
تعليم موسيقی برسيم

در ادامه این جلسه، دكتر حميدرضا اردلان)نایب رئيس هيئت 
مدیره خانه موسيقی( گفت: از دانشگاه معظم پارس متشکرم كه به 
موســيقی به عنوانِ یک موضوعِ بنيادین توجه كرده اســت و سراغِ 
تخصصی ترین ارگان موسيقی كشور به عنوان یک ان جی او و یک 
تشــکيلاتِ غيردولتی آمدند كه انرژیِ بســيار سترگی از مجموعه 
موسيقی دانان كشــور آن جا را بنيانگذاری كردند و در این اوضاعی 
كه بســيار پيچيده اســت نگهداری كردند، زیرا موسيقی همواره در 
تنگناهایی قرار داشته است. نکته مهمی كه قصد داشتم عرض كنم 
این اســت كه یکســری ضوابط آكادميک در دانشگاه وجود دارد و 
یکسری ضوابط با بندها و آیين نامه های خاصی برای عضویتِ خانه 
موسيقی، هر دوی این ها را دانش آموزان و دانشجوها باید بدون هيچ 

اغماضی كسب كنند.
وی افــزود: یعنی ضوابط خانه موســيقی به طور تمام و كمال 
در نظر گرفته می شــود و از طرف دیگر هم ضوابط دانشگاه به طور 
كامل اعمال خواهد شد. این تجربه  كار و عمل، تخصص و تجربه، 
این تجربه كه از ابتدای ورود به دانشگاه یک ارگان بر سيستم های 
اجرای موسيقی نظارت كند. ما می دانيم كه حداقل در حوزه موسيقی 
دانشــگاه ها نمی توانند مهارت های تخصصی موسيقی را در حد نياز 
تعليم بدهند، آن جا كار دیگری انجام می دهند. بســيار اميد است كه 

در دانشگاه پارس به درجه موردنظر برسيم.
*بايد مفاد درســی را تا جايی که ممكن است به 

ريشه ها  ببريم
دكتر اردلان گفت: اگر بخواهم مثالی بزنم ما در دانشــگاه هنر 
كه بنده 30 سال است در آن جا موسيقی در سطوح مختلف تدریس 
كرده ام، كتگوری های خاص نداریم. مثلًا شيوه نوازندگی قدیم به طور 
یک اصلِ نگهدارنده موسيقی ســنتی ایران وجود ندارد یا موسيقی 
مقامی و نواحی دارای كرسی نيست و می گویند شناخت اقوام است. 
اگر بشود مفاد درس را برای اولين بار در دانشگاه های كشور به ریشه 
ببریم و كمی از دورتر بنگریــم، من فکر می كنم با مهارت، دانش، 
تخصص و ســابقه علمیِ آقای پروفسور گلابچی كاملًا امکان پذیر 
اســت و خانه موسيقی ایران هم مســلماً با پتانسيلی كه دارد از این 

گــــــزارش
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موضوع دفاع خواهد كرد.
نایب رئيس هيئت مدیره خانه موســيقی گفت: بســيار جای 
خرسندی است كه جریان های علمی و تجربیِ كشور همدیگر را پيدا 
می كنند و این نوید یک حركت جدید خواهد بود. در پایان از حضور 
جناب آقای دكتر الســتی كه هر جا تشریف دارند یکی از نشانه های 

سلامت و علم آن مجموعه هست تشکر می كنم.
*نياز شــديد برای پيوند موسيقی و سينما در يک 

نهاد آموزشی احساس می شود
در ادامه این جلســه دكتر احمد الستی)از اساتيد هنر و سينمای 
دانشگاه پارس( گفت: امروز برای من روزی هيجان انگيز است. من 
اطلاعی از حضورِ چنين بزرگانی در این جلســه نداشتم. تا جایی كه 
مربوط به همکاری و آشنایی با دوستان عزیز است بسيار هيجان انگيز 

است.
وی افزود: اصل مطلبی كه قصد عرض آن را داشتم این است 
كه واقعاً هيچ وقت سينما بدون موســيقی نبوده و همواره از ابتدای 
تاریخ سينما با موسيقی بوده ایم. گاهی حتی نمی توانستيم موسيقی را 
استفاده كنيم، اما ساختار ریتميک موسيقی را در فيلم ها پنهان داشتيم 
و به عبارت دیگر نياز شــدیدی هست كه یک پيوند بين موسيقی و 
ســينما در یک نهاد آموزشــی رخ دهد. بارها و بارها تلاش كرده ام 
كه این اتفاق بيفتد كه برای فيلم های دانشــجویان ما دانشجویانِ 
موســيقی ایران كار كنند، اما در این كار در دانشــگاه تهران موفق 
نشدیم. همين احساس را در ســوره هم داشتم كه اتفاق نيفتاد، در 
دانشگاه هنر هم علی رغم حضورِ دكتر اردلان در تخصص آموزش 
موســيقی باز آن جا هم به دلایلی دیدیم كــه یک نوع كندكاری و 
كم كاری هستم. الان به شــدت هيجان زده هستم تا این اتفاق در 
این جا رخ دهد. ما نه تنها به شما به خاطر استفاده از موسيقی ای كه 
می آموزی و شــرایطی كه برای آموزش موســيقی در این جا فراهم 
می كنيد نياز داریم، بلکه نياز داریم كه دانشــجویان ما در ارتباط با 
انواع موســيقی فيلم بسازند، چيزی كه متأسفانه در این كشور به آن 

اصلًا توجهی نشده است.
در ادامه این جلســه ميلاد كيایی )نوازنده پيشکســوت سنتور( 
گفت: من دفعه اول است كه به این جا می آیم و بسياری از اساتيد و 

عزیزان را دفعه اول اســت كه می بينم. منجمله ریاستِ محترم این 
دانشگاه را، اما قبل از این كه بخواهم به این جا بيایم به تمام اتاق ها 
را ســر زدم اینجا دارای یکی از مدیریت های خوب اســت به شما 
تبریک می گویم. صحبت هایتان هم خيلی به دل نشست. می دانيد 
كه موســيقی در دوره رنســانس هنر اول در جهان شناخته شد. ما 
هنرهای زیادی داریم كه هفت تا از آن ها را هویت بخشيدند كه هنر 
اول در ســطح جهان به عنوانِ هنر موسيقی شناخته شد. حال جای 
بحث دارد كه در چه شــرایطی هســتيم، چه مراحلی را طی كردیم 
و چه اتفاقاتی افتاد كه جای بحث دارد. فقط اشــکالی كه به ذهنم 
می رســد رسانه هاست. رادیو، تلویزیون و مطبوعات. یک مثال ساده 
می آورم. خب قرار بود رادیو و تلویزیون دانشــگاه باشد. وقتی رادیو 
فرهنگ می گوید كه شــنوندگان عزیز آهنگی كه شنيدید با صدای 
فلان خواننده بود، اما خواننده یکی از عوامل پدیدآورنده این آهنگ 
اســت، اما آهنگساز، ترانه سرا و بقيه عوامل چه شدند؟ خب این چه 
فرهنگ پروری اســت كه رادیو فرهنگ می دهد؟ واقعاً مایه تأسف 
است. خيلی به همکاران عزیزی كه در تشکيل این دانشگاه خصوصاً 
در بخش موسيقی كه همه می خواهند عاشقانه همکاری داشته باشند 

تبریک می گویم و به سهم خودم از همه سپاسگزارم.
*يكی از معضلات ما آمــوزشِ صحيح و پرورش 

صحيح هنرجو است
در ادامه این جلسه ســروش مظفری)مدرس موسيقی و مدیر 
فعاليت های موسيقی دانشــگاه پارس(گفت: آن چيزی كه باید روح 
موسيقی شمرد را  اســاتيد و بزرگانم به آن اشاره كردند. خوشحالم 
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كه در خدمت جناب پروفسور گلابچی بوده هستم، ایشان واقعاً سایه 
پدری در این دانشــگاه دارند، همچنين هيأت مدیره خانه موسيقی، 
اساتيد بزرگوار. ما كارگروهی را از ده سال پيش زیر نظر آقای دكتر 
آقازاده طراح اســلوبهای آموزشی یونســکو با موضوعيت معضلات 
موســيقی ایران از دیرباز تا اكنون تشکيل داده ومشکلات پایه ای را 
بررسی كردیم. این كارگروه زیر نظر پروفسور گلابچی بود و اصل را 
بر پایه آموزش و پرورش صحيح گذاشتيم؛ آموزش هنرجو یا دانشجو 
و پرورش آن برای ســبک یا شيوه  خاص زیر نظر اساتيد طراز اول 
ایــران خواهد بود. یکی از معضلات ما آمــوزشِ صحيح و پرورش 
صحيح هنرجو در ژانرهای مختلف بود؛ چند وقتی اســت موسيقیِ 
مکتبیِ ما جدا مانده است.بطور مثال. نوازندگان الان جواب آوازهای 
اســتاد داریوش پيرنياكان را نمی دهند و جای این قضيه خالی است. 
چون نوازنده باید با ردیف ســازی وآوازی آشنا باشد تا بتواند بهترین 

عملکرد را دراین حوزه داشته باشد.
وی افزود: دانشــگاه به عنوان بستری كه این زیربنا را درست 
كرده تا اســاتيد بزرگ بــا همکاری آن را احياتــر كنند. قضيه ژانر 
موســيقی مکتبی واقعا در دانشــگاه های ما جایش خالی اســت. با 
دكتــر اردلان و جناب آقای عاطفی در این رابطه صحبت كرده ایم. 
اركســترهای ملی، اركستر به شــيوه گلها،گروه نوازی ها با تفکرات 
مختلف، اركسترهای كلاسيک و شيوه های مختلف باید احيا و پویا 
شــوند. الان اگر نوازندگان اركستر سمفونيک را ببينيم، همان هایی 
هستند كه در اركستر ملی كار می كنند و همه آن ها در كار خودشان 
بسيار كاربلد باسواد و قوی هستند، منتها چون جواب آواز، آواز و ردیف 
موسيقی را كمتر كار كرده اند. این اركستر نمی تواند یه سه گاه قوی 

اجرا كند. هنرجو اگر از همان اول بداند هدفش چيست.
*خانه موسيقی بهترين جايی است که می شود از 

اساتيد بزرگ استفاده کرد
وی افــزود: بایــد یک دانشــجو را از پله  اول زیر نظر اســتاد 
مخصوص خودش كه زیر نظر خانه موســيقی اســت تربيت شود، 
زیرا خانه موســيقی بهترین جایی است كه می شود از اساتيد بزرگ 
در ســبک ها و ژانرهای مختلف استفاده كرد. در موسيقی كلاسيک 
كارهایی انجام دادیم و اساتيد بزرگ دنيا در رشته موسيقی كلاسيک 
اعلام همکاری با دانشگاه را داده اند  كه با تأیيدیه خانه موسيقی ازین 
بزرگان استفاده خواهد شد كه انشاءالله در موسيقی كلاسيک كمک 
و یار ما باشــند كه در حوزه اركستر كلاسيک هم حرفی برای گفتن 

در دنيا داشته باشيم و این ميسر نمی شود مگر این كه زیربنایی به این 
موضوع فکرو نگاه كنيم. یعنی اگر می خواهيم یک گروه موســيقی 
ایرانی را تحویل جامعه بدهيم باید اســتادی كه بالای سر آن هاست 
تمام مشخصات یک استاد ِ بزرگ با نگاه بزرگ و دوراندیش را داشته 
باشــد  تا بتواند صدادهی یا سونوریته ای كه یک گروه یا اركستر در 
هر شيوه ای  را داشته باشيم. در حوزه كلاسيک هم همين طور، پایه 
دیگری كه مــا طراحی كردیم، پایه اصل آموزش و پرورش مدرس 
در رشــته های مختلف اســت كه این هم اهميت بسياری در حوزه 
كلاســيک و حوزه ایرانی و ژانرهای مختلف موســيقی ایرانی دارد. 
اگر اساتيد بزرگ ایران در این حوزه همکاری كنند تا بتوانيم مدرس 
پرورش دهيم بســيار خوب است. پس تربيتِ مدرس یکی از اهدافِ 

اصلی ماست. كه پایه اصلی تربيت، استاد است.
وی افــزود: مــا 4 فاز در این طراحی داریم: فــاز اول در حوزه 
موســيقی كلاســيک، ایرانی و آواز ایرانی است. همه رشته ها در 7 
ترم طراحی شدند و كســانی كه در فاز اول ما وارد می شوند، اغلب 
كسانی هستند كه در حد متوسط موسيقی به بالا هستند كه گزینش 
می شــوند و طبق نوازندگی و شــيوه ای كه دوست دارند در صورت 

پذیرش استاد مربوطه پذیرش نهایی خواهند شد.
مظفری تاكيد كرد: مدركی كه دانشــجویان از دانشگاه پارس 
دریاف می كنند قابل ترجمه و تایيد در تمام دانشگاه ها و كالج های 
دنياســت. ســروش مظفری در ادامه این نشست دروس تخصصی 
رشته های مختلف موسيقی دانشــگاه پارس را معرفی كرد و گفت: 
تمام شيوه های اجرایی موســيقی ایرانی و كلاسيک برای دانشگاه 
پارس محترم هستند و باید نگاه اصولی در زمينه آموزش، پرورش و 

اجرای شيوه ها داشت.
در پایان این نشست، تفاهمنامه همکاری متقابل خانه موسيقی 
ایران و دانشگاه پارس توسط داریوش پيرنياكان)رئيس هيئت مدیره 
خانه موسيقی(، حميدرضا نوربخش)مدیرعامل خانه موسيقی( و دكتر 

محمود گلابچی)رئيس دانشگاه پارس( امضا شد.
از مفاد این تفاهمنامه می توان به همکاری و استفاده از اساتيد 
طراز اول خانه موسيقی در دانشگاه معماری و هنر پارس، ارائه كارت 
عضویت و كارت صلاحيت تدریس به دانشجویان دوره های آموزشی 
موســيقی با رعایت كامل ضوابط و آئين نامه های مربوطه و استفاده 
از تجربيات خانه موســيقی به منظور ســطح كيفی آموزش در این 

دانشگاه  اشاره كرد.
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*حــذف معافيــت مالياتی هنرمنــدان آتش زير 
خاکستر است

داریــوش پيرنياكان، ریيس و ســخنگوی هيئت مدیره خانه 
موســيقی ایران در واكنش به این طرح  گفت: هنرمندان در همه 
شــاخه های هنی مگر چقدر درآمد دارند كــه بيایيم از آنها ماليات 
بگيریم؟ واقعا باید این را بررسی كنند كه گردش مالی هنرمندانی 
كه كنســرت می دهنــد یا آلبوم توليد می كنند مگر چقدر اســت 
كه بخواهنــد از آن ماليات دریافت كننــد؛ بخصوص اینکه الان 
نزدیک به ســه ســال است كه همه چيز تعطيل شــده و فعاليتی 

انجام نمی شود.

پيرنياكان گفت: ما هنرمندانی در عرصه موســيقی داریم كه 
می رونــد از صندوق اعتباری هنری تقاضای ســه ميليون یا پنج 
ميليون وام می كنند. آیا این ســزاوار اســت كه بگویند شما باید 
ماليات بدهيد؟ این هنرمندان نزدیک به سه سال است تقریبا هيچ 
فعاليتی نداشته اند. دوستانی را در عرصه تاتر می شناسم كه واقعا 
برای نان شب مانده اند. درصد بسيار كمی شاید درآمدی در عرصه 
هنر داشــته باشند اما این درصد بســيار ناچيز در ميان هنرمندان 

است.
رئيــس هيئت مدیره خانه موســيقی در ادامه تاكيد كرد: من 
تقاضا می كنم و به مجلس هشــدار می دهــم كه این آتش زیر 
خاكســتر است و می تواند به جاهای بسيار بدی منتهی شود. مثلا 
ببنيد موضوع همسانسازی حقوق معلمان كه این قشر محترم چند 
وقت اســت كه دارند تظاهرات می كننــد و خواهان حقوق خود 

هستند. آیا باید بيایيم چيزی را به این اضافه كنيم؟
عضو شــورای عالی خانه موســيقی گفت: ما شنيده ایم كه 
كميسيون فرهنگی مجلس موافق این موضوع نيست دولت هم كه 
موافق نيســت، آقای اسماعيلی وزیر محترم ارشاد هم كه مخالفت 
خود را اعــلام كردند. پس وقتی متولی یــک امری با موضوعی 

مخالفت می كند، مجلس باید این را درنظر بگيرد.
وی افزود: هنرمندان فقط آنهایی نيستند كه به چشم می آیند 
-و درآمدی دارند كه البته قابل قياس با درآمد هایی كه جاهای دیگر 
وجود دارد نيســت- و از این هنرمندان هم نباید ماليات بگيرند. ما 
در روستاها، در شهرستان ها هنرمندانی داریم كه با همين حقوقی 
كه به اســتادان حدود 700 هزار تومان می دهند زندگی می كنند، 

اینها چکار می كنند كه باید از آنها ماليات بگيرید؟
پيرنيــاكان در ادامه گفت: من به عنوان رئيس و ســخنگوی 
هيئت مدیره خانه موسيقی كه نزدیک به شانزده هزار عضو داریم 
و اینها به ما فشــار می آورند و حق هم دارند، خواستار این هستيم 
كــه مجلس به این قضيه توجه كند و مشــکلی را بر مشــکلات 
دیگر اضافه نکند. گردش مالی تمام شــاخه های هنری مگر چقدر 
اســت و آیا ارزش دارد مجلس وقتش را برای آن تلف كند؟ من از 
آقای قاليباف، رئيس محترم مجلس و كميسيون فرهنگی مجلس 

خواهش می كنم كه به این موضوع توجه كنند.

*حذف معافيــت مالياتی هنرمندان بســياری از 
فعاليت های هنری را تعطيل می کند

حميدرضا نوربخش، مدیر عامل خانه موسيقی هم در نشست 
خبری هيئت رئيســه شــورا عالی خانه هنرمندان در این خصوص 
گفت: همه ما دغدغه مشــتركی برای حمایت از جریان فرهنگی 
و هنــری كشــور و بحرانی داریم كه این روزهــا گریبان همه به 
ویژه جامعه هنری را گرفته است. وقتی خبر حذف معافيت مالياتی 
منتشر شــد همه هنرمندان بابت این نگران شدند كه این تصميم 
ممکن است بســياری از فعاليت ها را تعطيل كند. یک جریان باید 
درآمدزایی برای ادامه حيات خود داشــته باشد و این نگرانی لطمه 
بــه كيفيت كار خواهــد زد و ذائقه عموم را نيــز تنزل می دهد. از 
هزاران نفری كه در فضای فرهنگ و هنر مشــغول به كار هستند، 

موضع گیری محکم صنفی باعث 
ابقای معافیت مالیاتی هنرمندان شد

اوايل اســفند 1400 طرح حذف معافيت مالياتی هنرمندان در مجلس شورای 
اسلامی مطرح شد که واکنش هنرمندان رشته های مختلف را در پی داشت. 
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مســئولان باید رصد كنند كه چند نفــر از این جمعيت درآمدهای 
بالایی دارند و قطعا در نســبت با جمعيت كلی بسيار اندک هستند. 
مسدود كردن جریان فرهنگی و هنری آسيب های زیادی را برای 
جامعه دارد. در همين دو سال درگيری با كرونا دیدیم كه اگر مردم 
امکان خانه نشــينی و تماشای فيلم و ســریال و شنيدن موسيقی 
را نداشــتند چه بر ســر خانواده ها می افتاد؟ چه دعواهایی صورت 
می گرفت و چه فجایعی رخ می داد؟! اگر روزگاری كســانی آمدند 
و با فکر و بررســی به این نتيجه رسيدند كه از فرهنگ و هنر باید 
حمایت شود و این معافيت مالياتی برقرار باشد، بر اساس اندیشه ای 
این سياســت را در پيش گرفته اند. حالا با حذف آن قرار است از 
چه كســانی انتقام بگيرند!؟ و این تصميم چه آورده ای برای سبد 

اقتصادی دولت دارد؟
وی ادامــه داد: در حال حاضر كمپين هــا و كارزارهایی برای 
حمایت از معافيت مالياتی راه افتاده اســت. بين اصناف سينمایی، 
موســيقی، تئاتر و... و خانه هنرمندان ایران همگرایی اتفاق افتاده 
است و شورای عالی توان خود را برای ایجاد تعامل با دولت ترتيب 
می دهد و وزیر فرهنگ و ارشــاد نيز خود موافق حذف این ماليات 
اســت و اميدواریم گفــت و گو و تعامل ســازنده ای با نمایندگان 
مجلس داشته باشــيم. به ویژه دكتر قاليباف كه اگرچه نامه ای به 
ایشــان داده شــد و تاكنون متاسفانه بدون پاســخ مانده است. ما 
خواســتار جلسه ای با ایشان در همراهی با نمایندگان صنوف برای 
طرح این مساله و سایر مسائل شده ایم كه اميدواریم اتفاق بيافتد.

*اول حقوق هنرمندان را رعاليت کنيد بعد ماليات 
بگيريد

حميدرضا نوربخش)مدیر عامل خانه موســيقی ایران( نيز در 
پاسخ به این سوال عنوان كرد: تلاش ما در راستای حفظ معافيت 
مالياتی می تواند برگزاری همين نشســت های رسانه ای و دیدار با 
مسئولان مجلس و... باشد. تلاش می كنيم ذهن عزیزان را روشن 
كنيم اما در جلســه هيات دولت حضور نداریم كه برای همه وزرا 
مسائل را به طور شفاف توضيح بدهيم. متولی امر فرهنگ، وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی است و باید در ساختار دولت پيگير حمایت 

از هنرمندان باشــد. در حوزه موسيقی 16 هزار نفر عضو فعال ثبت 
شده در سراسر كشــور وجود دارد. آن ها در صندوق اعتباری هنر 
نيز عضو هســتند اما آیا نمایندگان محتــرم مجلس فکر كرده اند 
یک نوازنده در جنوب خراسان چگونه معيشت می كند؟ و اگر چند 
كنســرت آن هم در تهران و شــهرهای بزرگ برگزار می شود در 
استان های كم برخوردار هم همين وضعيت حاكم است؟ باید رصد 
كنيم كه آیا چند گروه محدود برگزار كننده كنسرت در برج ميلاد 
و ســالن وزارت كشور و... قابل تعميم به وضع موسيقی در سراسر 
كشور هســتند؟ فارغ التحصيلان پرشــمار موسيقی چگونه كسب 
درآمد و تامين شــغل می كنند؟ بيــش از 80 درصد فعالان حوزه 
موســيقی در زمينه آموزش در حال حاضر فعال هســتند و اجرا و 

توليد تقریبا برایشان تعطيل است.
وی افــزود: ابتدا باید حقوق پدیدآورنــدگان اثر را در هنر به 
رسميت شناخت. صداوســيما نباید آثار را بدون مجوز پخش كند 
و بعد از هنرمند ماليات هــم بگيرند. اگر حق مولف كاملا رعایت 
شود یک هنرمند با یک اثر شاید تا پایان عمر خود تامين معيشت 
كند. اتفاقی كه در كشورهایی كه به این حق قائل هستند، رعایت 
می شــود. امروز با یک كليک به سادگی اثر هنرمند شنيده و دیده 
می شــود و هيچ كس دغدغه اش نيست كه حق مولف و هنرمند 
دارد ضایع می شــود. در كشــورهای دیگر هيچکس به خود اجازه 
نمــی دهد یک اثر هنری را قاچــاق كند و قوانين عليه این دزدی 

محکم است.
پــس از موضع گيری اهالی فرهنــگ و هنر در خصوص لغو 
معافيت مالياتی هنرمندان، نمایندگان مجلس در جلســه علنی 4 
اسفند ماه مجلس شورای اســلامی در بررسی های بودجه 1401 
در بخــش درآمدی با حذف »فعاليت هــای هنری موضوع بند)ل( 
ماده)139( قانون ماليات های مســتقيم« از بند ق تبصره 6 بودجه 
كه مــی گوید »معافيت مالياتی فعاليت های مربوط به انتشــارات 
كمک درســی و “فعاليت های هنری موضــوع بند)ل( ماده)139( 
قانون ماليات های مستقيم”، حذف می شود.« ابقاء معافيت مالياتی 

هنرمندان را تصویب كردند.
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حميدرضا نوربخش مدیر عامل خانه موسيقی ایران در ابتدای 
سخنانش ضمن قدردانی از حضور هنرمندان و علاقمندان در این 
جلســه گفت: با حضور در این جلسات همه ریسکی را می پذیریم، 
امــا برای فرهنگ و هنر ارزش دارد. باید به مزدا اصاری تبریک و 
خستبه نباشيد بگویم. زیرا كه فضای موسيقی كشور را در شرایطی 
كه در آن به ســر می بریم كاری شایسته انجام دادند. موسيقی به 
خصوص این جنس از موسيقی كه ما دلبسته آن هستيم متأسفانه 
بازار پررونقی ندارد، شــرایط هم خوب نيست. بخش زیادی از نشر 
موسيقی یا ورشکسته اســت یا قریب به ورشکستگی است. حتی 
كارهایی كه به ظاهر خيلی پرطرفدار اســت، متأســفانه به دليل 
مشکلات حقوق مؤلف و مصنف كه در كشور ما هست یا كپی رایت 
پولی برای ناشــر و كسی كه در این عرصه سرمایه گذاری می كند 
برگشت داده نمی شود. اما كســانی كه این كار را می كنند عشق، 
علاقه و دغدغه هنرشــان است و این كه وظيفه خودشان می دانند 
كه به نوعی پاســداری و حمایت كنند و از ایــن نظر واقعاً باید از 

آن ها تقدیر و تشکر كرد.

*مواريث شنيداری ما در رسانه ها جايی ندارند
 موضوع دیگر این كه به هر حال ما بخشــی از موسيقی مان 
هســت كه متأسفانه برای نسل های فعلی و بعدی گاهی اوقات به 
ورطه فراموشی می رود. آثار گرانبهایی كه ما در دهه های 20، 30 
و 40 داشــتيم و هنرمندان ارجمندی كــه در آن دوره ها بوده اند و 
جزو مفاخر ما هستند و آثار آن ها جزو گنجينه ها و مواریث ماندگارِ 
فرهنگ و هنرمان است. متأســفانه نسل جدید با این ها رابطه ای 
ندارد، برای این كه این موسيقی ها در رسانه حضور ندارد، در رادیو 
و تلویزیون شــنيده نمی شــود اما جوان ها عمدتاً با این موسيقی 

رابطه ای ندارند. كارهایی از این دســت كه مزدا انصاری كه به آن 
همت گمارده یکی از همان مواریث است استاد مرتضی محجوبی 
یکی از نوابغ موسيقی ایران است، كسی كه سبکی و سنتی را ارائه 
كرد كه تا قبل از خودش پيشــينه و سابقه ای نداشت. و  این گونه 
نوازندگی ســاز پيانو سابقه نداشت. ســاز پيانو، سازی غربی است 
واقعاً وقتی ســاز محجوبی را گوش می دهيم عطر موسيقی ایرانی 
به مشام می رسد. در عرصه آهنگسازی هم جزو آهنگسازان ممتاز 
تاریخ موسيقی ما هستند، آثار محجوبی جزو رپرتوآرهای مرجع در 
موسيقی ایران اســت. یعنی اگر ما بخواهيم بگویيم در تصنيف یا 
آهنگســازی، بخواهيم سه قله را نام ببریم، به اعتقاد من می توانيم 

از عارف، شيدا و مرتضی محجوبی نام ببریم.
وی افزود: تقریباً قریب به اتفاق كارهای ایشان آثار ماندگاری 
اســت، در یک عصر طلایی كه شــاعر و ترانه سرای بزرگی مانند 
رهی معيری معاصر  آن بوده و با هم معاشــرت و ممارست داشتند 
و خواننده ای بی بدیل مانند غلامحسين بنان، مثلثی را شکل دادند 
كه تمام آثار آن ها بی شک و شبهه در رفيع ترین قله موسيقی ایران 
قــرار دارد. همه آن ها هم مبدع بودند؛ ترانه ســرایی رهی معيری 
داستان مفصلی است كه ادبا و شعرا باید به آن بپردازند، خوانندگی 
بنان و مدلی كــه در تصنيف خوانی آورد چيــزی بود كه منحصر 
به خود اوســت و پيش از او سابقه نداشــته و پس از او هم به آن 
زیبایی، جذابيت و مهارت فکر نمی كنم اثری وجود داشــته باشد. 
حتی روانشاد استاد شجریان در بزرگداشت بنان در آخرین جلسه ای 
بود كه برای ایشــان حضور داشتند و سال های آخر عمرشان بود، 
آن جا اســتاد شجریان به این مسئله اشاره كردند و گفتند كاری كه 
من كــردم دنباله روی از بنان در تصنيف خوانی بود و ایشــان هم 
معتــرف بودند كه كاری كه بنان كرده بــه این راحتی قابل تکرار 
نيســت و حتی نمی شــود خيلی از چيزهای آن را كپی كرد، زیرا 
صدای منحصر خودش بوده و ذوق، ســليقه و تکنيک خاص خود 

را داشته است.
حميدرضا نوربخش افزود:  امروز ما وظيفه داریم نسل حاضر 
و نســل های بعد را به آن مفاخر و مواریث متوجه كنيم. زیرا بدون 
تعارف در زبان حاضر واقعيت این اســت كه باید به دور و اطراف 
خودمــان نگاه كنيم و ببينيم آیا اگر عميق نگاه كنيم جای نگرانی 
وجود ندارد؟ به نظر من باید خيلی نگران باشــيم. مثلًا ما امروز در 
ترانه ســرایی مان چه اتفاقی رخ داده و در غــزل چه اتفاقی افتاده 

ذائقه شنیداری جامعه نگران کننده است
آلبوم »نواهای مرتضی محجوبی« رونمايی شد

مراســم رونمايــی از آلبوم »نواهــای مرتضی خان« 
تكنوازی پيانو مزدا انصاری با حضور جمعی از هنرمندان 
و علاقمندان روز پنجشنبه 2 دی ماه در خانه موسيقی 

برگزار شد.
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اســت؟ آیا امروز می توانيم كسانی را نام ببریم كه مبادل های افراد 
قدیم هســتند و در ادامه این زنجيره فعاليــت می كنند؟آیا چنين 

چيزی داریم؟

*بايد نســبت به ذائقه شــنيداری جامعه نگران 
باشيم

در موســيقی و آواز هم باید ببينيم در ادامه نســل ها به كجا 
می رویم. ما نسبت به گوش جامعه باید نگران باشيم. هر كدام مان 
می توانيم رسانه ای هر چند محدود باشيم برای اطرافيان و پيرامون 
خودمان. هر یک از ما باید هشدار جدی بدهيم كه گوش مردم دارد 
خراب می شــود. وقتی یک اثر از هر نظر محتوا و قالب، موسيقی 
و كلام ســخيف باشد، چطور وقتی ده ها هزار، صدهاهزار و بعضی 
ميليونی شنيده می شود واقعاً باید ما را نگران كند كه چطور می شود 
یک طبع سليم و گوش سالم از این موسيقی سخيف خوشش بياید. 

چه اتفاق و فاجعه ای رخ داده است؟

*تنها نبايد به ظواهر آئين های ملی توجه کرد
ما مردمی هســتيم كه به پيشــينه مان افتخار می كنيم آیا ما 
نسبتی با این تاریخ، پيشينه و قدمت داریم یا این كه فقط بایدشکلِ 
ظاهری یکســری آیين هــا را بگيریم و به آن بنازیــم و این ها را 
امروز پررنگ كنيم. مثلًا چند شــب یلدا بود كه همه بهم تبریک 
می گفتنــد. بله این یک آیين ایرانی اســت، اما ظرفی اســت كه 
مظروفی هم داشته، آن مظروف چه شد؟ یلدا آیينی برای یکسری 
كارها بوده اســت، در یلدا دور هم می نشستند و با شاهنامه، دیوان 
حافظ، ادبيات، تاریخ و اسطوره رابطه داشتند، اما نسبت ما چيست؟ 
آیا این ها هســت یا فقط هندوانه، انار و آجيــل مانده؟ ما به كجا 
می رویم؟ نوروزمان و دیگــر آیين ها هم همين طور. فقط كه نباید 
به ظواهر ماجرا توجه كرد. این ها یک محتوایی داشته و وظيفه ما 
حفظ و حراســت از آن است، مگر می شــود بگویيم ایرانی هستيم 
و یک بار شــاهنامه را نخوانده باشيم؟! مگر می شود ایرانی باشيم 
و هيچ ارتباط لفظی و مفهومی باحافظ و ســعدی نداشته باشيم؟!  
آیا می شــود فقط گفت ما ایرانی هســتيم؟ آیا جغرافيا مهم است 
یا این كه ایرانی یک معناســت؟ ایــن تاریخ، فرهنگ، آدم ها و آثار 

مهم اند.
بنابراین باید نســبت به مواریث مان حســاس باشــيم و به 
بچه هایمــان هم یاد بدهيم. بچه های ما بایــد یاد بگيرند و اگر از 

نظــر عمق و محتوا به این ها توجه كنيم دیگر به هر چيزی گوش 
نمی دهيم، برای این كه طبع سليم یک چيزهایی را نمی پذیرد. چه 
فاجعه ای رخ داده اســت؟ این ها آدم های همين مرز و بوم هستند، 
مگر می شــود به این جا رسيده باشــيم؟ جوانان 50 سال پيش چه 
موسيقی ای گوش می دادند و جوانان امروز چطور؟ مگر فرقی دارد؟ 
جوان، جوان اســت، تا 50 سال پيش مادران، پدران، مادربزرگ ها 
و پدربزرگ هایمان جوان بودند، از جوانان آن روز ســئوال كنيد كه 
چه موســيقی ای گوش می دادند. من حتی این را بارها گفته ام كه 
موســيقی كافه ای و كاباره ای ما شرف داشــت به موسيقی امروز. 
می گفتند نازل ترین موســيقی، موســيقی كافه لاله زاری اســت. 
می توانيــد آن را گوش بدهيد و ببينيد كه شــعر و كلام آن خيلی 
شــریف است. حتی موســيقی اش همين طور. اما امروز چه اتفاقی 

رخ داده است؟
*هنرمندن باید روی مرز درست خودشان كار كنند

نوربخــش در پایان ســخنانش افــزود: آقای انصــاری كار 
ارزشــمندی كردند و این آثار باید حمایت شــوند و همه ما وظيفه 
حمایــت و توصيه از آن را داریم. چــون این كارها خصوصاً امروز 
بســيار ارزشمند اســت و هنرمندانی مانند مزدای عزیز كه در مرزِ 
درست خودشــان قرار دارند، كه ستودنی ست زیرا متأسفانه بعضی 
از دوستانِ هنرمند می بينند كه مثلًا ذائقه مردم چطور است و بازار 
چه طلب می كنند و متأســفانه بعضی از ما خودمان را آنطور وفق 
می دهيم و مثلًا فکر می كنيم باید خودمان را در سطح كسانی كه 
ذائقــه نازلی دارند، تنزل بدهيم و باید بــرای آ ن ها توليد كنيم. نه 
هنرمندانی كه روی مرز خودشــان می ایستند و روی معيارهایشان 
ایستادگی كرده و كار خودشــان را انجام می دهند. در گذشته هم 
اینطور بود، هر یک از هنرمندان مســير خودشان را داشتند. همه 
روی مرز خودشــان بودند. خواننده كافه ای در كافه می خواند هم 
همين طور و كسی هم كه موسيقی ایرانی می خواند كار خودش را 
انجام می داد. بعضی از ما تکليف مان با خودمان روشن نيست، باید 

تکليف مان را روشن كنيم.

*ظرايف بسياری در آلبوم »نواهای مرتضی خان« 
وجود دارد

در ادامه بردیا صدر نوری)نوازنده پيانو و آهنگساز( در سخنانی 
گفت:به خودم تبریک می گویم كه در بين علاقه مندان موســيقی 
هســتم و در رابطه با اثر فاخری صحبت می كنم كه توسط شركت 
»آوای مهربانی« توليد شــده اســت. همه ما كم وبيش با كارهای 
مزدا انصاری آشــنا هســتيم؛ چه كارهایی كه تنظيم كرده و چه 
كارهایی كه با پيانو نواخته اســت. هر یک از آهنگســازی هایش 
جایگاه خودش را دارد، اما من به عنوان كسی كه سال ها پشتِ این 
ســاز نشسته ام می گویم قدر كااین اثر را كسی متوجه می شود كه 
یک بار پشت این ساز نشسته و سعی كرده باشد تا این آهنگ ها را 
بنوازد. تنظيمی كه آقای انصاری انجام داده است شکل ظاهر دارد 
و آن چيزی كه ما به عنوان كســی كه به شکل عمومی موسيقی 
دوســت داشته باشد، می شــنویم، اما ریزه كاری هایی دارد كه فکر 

می كنم بتوان به یکی، دو مورد از آن اشاره كرد.
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صدر نوری افــزود: آن هم چيزی كه خــود مرتضی خان را 
جدای از ســایر پيانيست های كشورمان در یک قله نشان می دهد؛ 
كوک ســازی اســت كه آقای انصاری با آن كوک تنظيم كرده و 
نواخته اســت. این كوک بســيار نزدیک به كوک سازی است كه 
ما از كارهای مرتضی خان محجوبی می شــنویم و این شاید یکی 
از ســخت  ترین كارهایی است كه روی ســازِ پيانو اتفاق می افتد. 
چون این كوک كردن به هيچ وجه كار راحتی نيست. فکر می كنم 
مهم ترین بخش كاری اســت كه مزدا اعصاری در این آلبوم انجام 
داده و تيرول  های خاصی كــه خاص خود مرتضی خان محجوبی 
بود، فکر می كنم پس از این كار آقای انصاری را با دقت بيشــتری 
گوش می كنيد و ارزش كار را بهتر خواهيد دید و متوجه می شــوید 

كه چه ریزه كاری هایی وجود دارد.
وی در پایــان گفت: مــن به جرأت و جســارت هنری مزدا 
انصاری قبطه می خورم و تبریک می گویم. به خاطر این كه شــما 
پشت ســاز پيانو، ســاز تخصصی مرتضی خان محجوبی بنشينيد 
و آهنگ هــای مرتضی خان محجوبی را بنوازید كه واقعاً ســهل 
و ممتنع است. شــاید به گوش خيلی چيزها راحت بياید، اما وقتی 
می خواهيــد اجرا كنيد، می بينيد چه از نظر ریتم، چه از نظر ملودی 
و چه از نظر ریزه كاری هایی كه حالات موســيقی ایرانی را نشان 
می دهد. تبریک می گویم. اثر خيلی فاخری اســت و اميدوارم همه 

عزیزان گوش كرده و از آن لذت ببرند.
در ادامه مراسم محمدرضا اميرقاسمی)نوازنده پيانو( به سخنرانی 
پرداخت. اميرقاسمی گفت: خيلی خوشحالم كه تا این حد به پيانوی 
ایرانی توجه می شود. ســال ها بود كه به این نوع از نواختن توجهی 
نمی شد، اما الان خيلی خوشحالم كه می بينم حتی هنرجوهایی كه 
پيانوی كلاسيک را به خوبی كار كرده اند، پيگير این هستند كه چطور 
ردیف موسيقی ایران را با پيانو اجرا كنند. این چيزی است كه من در 

بازخوردها می بينم و اتفاق بسيار خوبی است.
محمدرضــا اميرقاســمی گفت: در مورد ســه شــيوه اصلی 
پيانونــوازی در موســيقی ایرانی كه اگر بخواهيم شــيوه اول آن 
نام ببریم كه شــيوه مشــير همایون شهردار بوده است، پس از آن 
شــيوه مرتضی خان محجوبی و اســتاد جواد معروفی هستند. من 
هميشــه می گویم بين این سه شيوه، شــيوه های مشير همایون و 
اســتاد معروفی با تلاش و ممارســت قابل فراگيری است. یعنی 
چيزی اســت كه شما در رابطه با موضوع مشخصی در آن صحبت 
می كنيد، اما شــيوه مرتضی خان واقعاً مشکل است. در این آلبوم 
چهارمضراب دشــتی دقيقاً با متر نواخته استاد محجوبی اجرا شده 
بود كه واقعاً كار مشــکلی است. در ظاهر راحت شنيده می شود، اما 

اشــاره ها، ریزها، تریل ها و بســياری از اتفاقات دیگر در این آلبوم 
وجود دارد.

*ساز محجوبی کاملا ايرانی است
وی افزود:  وقتی شــما می خواهيد به شيوه مرتضی خان ساز 
بزنيد، باید كاملًا ذهن تان از هر آنچه در پيانو یاد گرفته اید جدا شود. 
نيازی نيست كه خيلی چيزها را استفاده كنيد و باید ذهنيت دیگری 
برای اجرای آن ها داشــته باشــيد. در این جا باید نکته ای كوتاه را 
عنوان كنم؛ در دوره ای كه نوابغ زیادی در موسيقی ترانه، تصنيف 
و آهنگسازی داشتيم حتماً خيلی از آهنگسازان نگاهی به موسيقی 
غربی داشتند. مثلًا چيزهایی مانند والس، تانگو و... استفاده كردند، 
اما مرتضی خان محجوبی یکی از ایرانی ترین آهنگســازان است. 
یعنی شما حتی هيچ نشــانه ای از موسيقی كشورهای همسایه در 

نوازندگی و آهنگسازی شان نمی بينيد. یعنی ایرانی ایرانی هستند.
اميرقاسمی در پایان افزود: در پيانونوازی هم همين است، شما 
وقتــی می خواهيد پيانو را ایرانی اجرا كنيد، خيلی محدودیت دارید. 
حال اگر از آكوردهای مختلف اســتفاده كنيد، هر چند زیبا، شيرین 
و خوب است، اما دیگر جزو پيانونوازی ایرانی قرار نمی گيرد. یعنی 
كافی است یک آكورد افزوده بی جهت یا یک آكورد كاسته بی دليل 
را بــه كار ببرید آن هم فقط به این دليل كه ذهن شــما می گوید 
این زیباســت، بياورید دیگر آن سنت نوازندگی را ندارد. به همين 
دليل هم دســت نوازنده محدود است و هم شيوه بسيار سخت. اما 
چيزی كه الان به آن نياز داریم گســترشِ شيوه درست پيانونوازی 
در موسيقی ایرانی است. واقعاً به این موضوع نياز داریم و اميدوارم 

این راه هميشه ادامه داشته باشد.
پس از این ســخنان حامی حقيقی)صدابردار و نوازنده( گفت 
همان طور كه در آلبوم ذكر شــده این اثر با پيانوی آكوستيک اجرا 
نشده اســت، یعنی با این ســاز یا پيانوی گرند كه شما به عنوان 
پيانوی رویال می شناســيد اجرا نشده است، این اثر توسطِ پيانوی 
الکتریک اجرا شده كه مکانيزم پيانوی الکتریک تا حد خيلی زیادی 
شــبيه سازهای آكوستيک اســت، فقط در قسمتی كه چکش باید 
روی سيم بخورد سنسوری وجود دارد كه آن ضرب را اندازه گيری 
كرده و به پالس الکترونيکــی تبدیل می كند و مانند كيبوردی كه 
شــما روی كامپيوتر دارید و با آن تایــپ می كنيد، نت ها را برای 
كامپيوتر می فرستد، منتها با اندازه گيری شدت، طول و پارامترهای 
دیگری كه شاید روی پيانو نباشد و روی سازهای دیگر مؤثر باشد.

وی افزود: آن اطلاعات به صورت دقيق ســنجيده می شــود 
و توســط كامپيوتر تبدیل به صدای پيانو می شود. حال این كه چه 
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پيانویی انتخاب شــود كه به صدای پيانــوی موردنظری كه خود 
آهنگســاز برای آن اثر انتخاب می كند، نزدیک باشد كه می تواند 
پيانوی گرن یا دیواری باشــد یا مثلًا پيانویی باشــد كه پيانوهای 
ژاپنی، اروپایی و اروپای شــرقی اند. نوازنده اثر را اجرا می كند و در 
كامپيوتر آن صدا انتخاب می شــود كه با نظر آهنگســاز یا اركستر 
همخوانی داشته باشد. اگر قرار است پيانو در اركستری قرار بگيرد 
با آن اركســتر هماهنگ باشد. كاری كه آقای انصاری انجام داده، 
این اســت كه سمپلی را انتخاب كرد و  براساس آن سمپل نواخته 
اســت كه خيلی مهم است. شما می توانيد با یک پيانوی الکتریکی 
بنوازیــد و بعد آن را با آن ســمپل اجرا كنيد و متوجه شــوید كه 
سمپل انتخاب شده و آن صدا اصلًا با آن سازهمخوانی ندارد.آقای 
انصاری سمپلی را انتخاب كرده كه به لحاظ صوتی، لحن و لهجه 
خيلی نزدیک بوده به پيانوهایی كه در آن زمان در رادیو ـ تلویزیون 

یا استودیوهایی بوده كه آن زمان امکان ضبط داشتند.
وی در پایان سخنانش گفت: من تمام این مجموعه را دیده ام، 
ماده خامی كه آقای انصاری به من داد طبعاً ایراداتی داشت و كارهای 
مختلفی برای من فرستاد. من هر كاری كه می شنيدم می گفتم این 
كار ایــن ایراد را دارد و چيزی كه تو به من دادی را نمی توانم تبدیل 
به این بکنم و خيلی دور اســت. در آخر از مجموع چند موسيقی ای 
كه برایم فرســتاد و درعين حال دلم می خواست اثر نوآوری صوتی 
هم داشته باشد، خب كارهایی به جزو كار آقای انصاری بود و وقتی 
می خواهيم آن را گوش بدهيم مهم می شــود، چون غير از این كار 
كيفيت قبلی وجود داشت، اما قصد داشتيم ارادتی به آن لحن و نوای 
ضبط شده گذشــته نوآوری هم در صدا باشد و حال و هوای مدرنی 
هم به صدا داده شده باشد. بنابراین تا حدی هماهنگی هایی داشتيم 
چند بار كار رفت و آمد و در سيستم های مختلف شنيدیم و به چيزی 
كه الان می شنوید رسيدیم. اميدوارم دوست داشته باشيد و از شنيدن 

این موسيقی لذت ببرید.

*شيوه مرتضی محجوبی غيرقابل اجرا و غيرقابل 
دسترسی است

ســخنران پایانی این مراســم مزدا انصاری)نوازنــده پيانو و 
آهنگســاز( بود. انصاری در ابتدای ســخنانش گفت: در مورد این 
آلبوم كه پس از ســال ها شــاید به خودم بدهکار بودم و باید آلبوم 
تک نوازی بيرون می دادم و واقعاً می گویم كه اگر پيگيری همسرم 
نبود این كار انجام نمی شــد. من افتخار شاگردی استاد معروفی را 

داشتم و محبت و مهر ایشان هميشه شامل حالم بوده است، شاید 
حق بر این بود كه باید اولين آلبومم را از آثار ایشــان تقدیم شــما 
عزیزان می كردم، آنچه باعث شــد اولين كار را از اســتاد مرتضی 
خان محجوبی اجرا كرده و تقدیم شــما عزیزان كنم در یک كلمه 

دوستی است.
وی افزود: هيچ وقت به خاطر ندارم كه از استاد معروفی راجع 
به استاد محجوبی سئوال كرده باشم و ایشان با یک مهر و ارادتی 
صحبت نکرده باشند، هميشــه آنچنان با حرمت و احترام از استاد 
مرتضی محجوبی یــاد می كردند كه قابل ســتایش و تقدیر بود. 
برای این كه به شــما ثابت شــود این دوســتی تا چه حد بوده، دو 
برنامه گل ها هســت كه یک برنامه را اســتاد محجوبی به سبک 
استاد معروفی پيانو نواختند و یک برنامه هست كه برعکس استاد 
معروفی به سبک استاد محجوبی نواختند. در ابتدا باورم نمی شد و 
فکر می كردم مرتضی خان نواخته اند، اما از استاد معروفی پرسيدم 

كه چطور این كار را كردید؟ گفت پدرم از من خواست.
انصاری گفت: خيلی خوب بود و شــيوه مرتضی خان را قبول 
داشتند. هميشه می گفتند ایشان یک سبک داشتند و من نوع دیگر، 
اما هر دوی ما ایرانی ساز می زدیم. این جملات نقل مستقيم استاد 
معروفی اســت. تجلی و اوج این دوســتی و مهر به قطعه ای زیبا 
می رســد كه بر قله موسيقی ما نقش بســته و آن هم »كاروان« 
اســت، »كاروان«ی كه استاد رهی معيری شــعر آن را گفته اند، 
استاد مرتضی محجوبی آهنگســازی كرده اند و استاد معروفی به 
آن زیبایی تنظيم كرده و استاد بنان هم به آن زیبایی اجرا كرده اند. 
یعنی هر ضلع این مربع را كم كنيد، زیبایی این اثر از دست می رود. 
این دوســتی و مهر باعث شده كه چنين قطعه ای به وجود بياید و 

من خواستم ثابت كنم بين این اساتيد هيچ فرقی نيست.
این نوازنده پيانو گفت: در ســی دی هــم توضيح دادم گفتم 
اولين اثر را از آثاری كه استاد محجوبی در اركستر اجرا شده تلاش 
كردم تا ببينم می توانم تا حدودی نزدیک به شــيوه ایشان بشوم. 
چون به جرأت می گویم كه شــيوه ایشان غيرقابل اجرا و غيرقابل 
دسترسی اســت. هنوز هم من نتوانستم به آنچه باید برسم. هنوز 
خيلی راه هست. آناليزهای بسياری انجام دادم، خيلی وقت گذاشتم 
و خيلی راجع به تکنيک های آن كار كردم تا بتوانم تا حدود زیادی 
بزنم، اما واقعاً قابل اجراســت. به جــرأت می گویم هيچ كس حتی 
شاگردانشان هم نتوانستند آن شيوه را پياده كنند. یک چيزهایی در 
آن هســت كه غيرممکن است و نمی شود نواخت. من تا جایی كه 
توانســتم و در توانم بود این كار را انجام دادم. آثاری كه از ایشان 
در اركســتر اجرا شده بود، می خواستم ببينم اگر بخواهم با پيانو به 
سبک خودشان بزنم به چه صورت می شود و حاصل آن چيزی بود 

كه تقدیم شما كردم.
انصاری در پایان ســخنانش از همه كسانی كه در توليد این 
آلبوم و برپایی مراسم رونمایی دخيل بودند تشکر و قدردانی كرد.

این مراسم با ســاز و آواز حميدرضا نوربخش و مزدا انصاری 
بــا اجرای یکی از قطعات مرتضی محجوبی ادامه یافت و در پایان 
هنرمندان حاضر در مراســم از آلبــوم »نواهای مرتضی خان« كه 

توسط نشر »آوای مهربانی« منتشر شده است رونمایی كردند.
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در ابتدای این نشســت، حميدرضا اردلان )نایب ریيس هيات 
مدیره خانه موســيقی ایران( در ابتدای این نشست خبری با ارائه 
توضيحاتــی پيرامون رونــد فعاليت مجموعه هــای صنفی گفت: 
اصناف ميان توقعات مردم و دولت های مختلف هســتند بنابراین 
هنگامی كه دولت ها نمی توانند خواســته های مردم را آنگونه كه 
باید برآورده كنند نقش اصناف پر رنگ می شــود. پس از پيروزی 
انقلاب اســلامی در یک مقطع تاریخی می بينيم كه این تشکل ها 
شــکل گرفتند و اهميت آنها در ایفای فرهنگی و اقتصادی معين 
شد. به هر حال این مجموعه های صنفی در دوره معاصر هنوز نوپا 
هستند و به نسبت تمرین باهم بودن فضای زیادی دارند كه بتوانند 

به آن نقطه مطلوب برسند.
در ادامه نشست حميدرضا نوربخش )مدیرعامل خانه موسيقی 
ایران( گفت: ســاختار تشکل ها بر اســاس اهدافی است كه همه 
انجمن های غير دولتی دارند. خانه موســيقی هم مجموعه ای 20 
ساله است كه به مرور مورد اقبال اهالی موسيقی قرار گرفته است. 
البته این تشکل ها گرچه سابقه تاریخی زیادی دارند اما شرایط به 
گونه ای نبوده كه بتوانيــم در قالب یک مجموعه صنفی روی آن 

تاكيد كنيم.
نوربخش گفت: ما همچنان بر این باوریم كه هنوز نوپا هستيم 
چون شــاید خيلی از اعضا هنوز از ظرفيت ها و پتانســيل های این 
تشــکل ها را نمی شناســند. بنابراین باید زمان زیادی بگذرد كه 
فعاليت صنفی این تشــکل ها بيشــتر برای هنرمندان روشن شود. 
ما باید به ســمت همگرایی برویم كه بتوانيم مطالبات خودمان را 
دریافت كنيم. ما همگی در یک طرف ميز هستيم كه باید مطالبات 

خودمان در قالب یک همبستگی واحد دریافت كنيم.
مدیرعامل خانه موسيقی در ادامه گفت: به طور كلی موسيقی 
در كشور ما امری پذیرفته شده نيست و هنوز هم سر آن بحث هایی 
وجود دارد. حتی در ایران  هنوز مناطقی هســتند كه موســيقی در  
آنها غيرمجاز محسوب می شود. موسيقی زنان هم مسئله ای است 
كه وجود دارد و بر مســائل آن واقف هستيم. ولی مهم این است 
كه نهاد خانه موسيقی بتواند به سهم خود مطالبات اهالی موسيقی 
را پيگيری كند. گرچه در این مدت هم با فراز و نشيب های زیادی 
روبه رو بودیم و ماجرای كرونا هم شــرایط بسيار ناخوشایندی را 
برای موســيقی و دیگر هنرها فراهم كرد. ما در این مدت شــاهد 
مصيبت ها و بيکاری هایی بودیم كه بســياری از آن به سوی خانه 

موســيقی هم سرازیر شد. ما در حوزه های آموزش و توليد و اجرا با 
مشکلات زیادی روبه رو شدیم كه بيان آن وقت زیادی می طلبد.

نوربخش افزود: ما در حوزه هــای مرتبط با كپی رایت هم از 
مشــکلات زیادی رنج بردیم كه اميدوارم با اقدامات صورت گرفته 
بتوانيم به نتایج مثبتی برســيم اما قطعــاً این امری اجتناب ناپذیر 
است كه در حوزه های اجرا و آموزش به قدری با مشکلات زیادی 
روبه رو شــدیم كه فقط درصد كمی از فعالان حوزه موســيقی را 
دربرگرفت و شرایط ناگواری را پدید آورد كه برای ما بسيار ناراحت 
كننده بود.بيکاری و مشــکلات دیگر در اصناف سر ریز می شود و 
تئاتر و سينما و هنرهای تجسمی هم مشکلاتی داشته اند، اما در دو 

سال كرونا كنسرت ها تعطيل شدند و آموزش آسيب دید.
مدیرعامل خانه موسيقی گفت: فعاليت در حوزه موسيقی سه 
شــاخه دارد كه عبارتند از توليد، اجرا و آموزش.در اجرا و آموزش 
اقليتــی فعال بودند و توليد هم در كشــور هرگز مقرون به صرفه 
نبوده و معمولا بر آثار هنری چوب حراج زده ایم. از طرفی خيلی ها 
توليــد می كردند و در كنســرت هزینه های اتخاذ شــده را جبران 
می كردند. اجرا هم كه اوضاع خوبی ندارد. در موســيقی نواحی هم 
مگر چند نفر در حوزه اجرا و توليد فعال هستند؟ موسيقی پاپ هم 
عده معدودی كار می كنند، حال دو ســالی است با وجود كرونا عده 

زیادی از موزیسين ها به حوزه آموزش آمده اند.
*هنركارت حاصل پيگيری خانه موسيقی و دیگر صنوف است

وی افزود: تمام تلاش ما این بود كه با همراهی صنوف تئاتر 
و ســينما بتوانيم به ارائه راهکارهایی برسيم. در راستای برداشتن 
بار كوچکی از دوش هنرمندان موضوع حذف بخشــی از پرداخت 
حق بيمه ها توسط هنرمندان را پيگيری كردیم كه این پيگيری ها 
از طریق صنــدوق اعتباری هنر صورت گرفت و گرچه كار بزرگی 
نيست اما تلاشــی اســت تا اندكی از مصائب و مشکلات اهالی 
موســيقی بکاهد. ما در همين چارچوب بازهم با مشاركت صنوف 
مختلف پيگيری هایی را با ســازمان برنامــه و بودجه انجام دادیم 
حــدود 300 ميليارد پول جذب كنيم كه بر اســاس آن مبالغی به 
دارندگان هنركارت پرداخت شــد. اینها اتفاقاتی بوده كه ما و دیگر 
صنوف در آن سهيم بودیم. در همين راستا هنوز مشغول رایزنی با 

دولتمردان هستيم تا برخی از مشکلات را كم كنيم.

مدير عامل خانه موسيقی در نشست خبری مطرح کرد:

شاهد تحولات مثبت در خانه موسیقی خواهیم بود
نشست رسانه ای خانه موســيقی با حضور حميدرضا 
حميدرضا  موســيقی(،  خانــه  نوربخش)مديرعامــل 
اردلان)نايب رئيس هيئت مديره خانه موسيقی( و جمعی 
از اصحاب رسانه روز چهارشنبه 13 بهمن ماه در سالن 

اجتماعات اين نهاد برگزار شد. 
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*آمار شرکت کنندگان در انتخابات نسبت به ديگر 
دوره ها بيشتر بود

نوربخش در بخش دیگری از ســخنانش به موضوع انتخابات 
خانه موسيقی اشاره كرد و گفت: ما بيش از دو نوبت اعلام رسمی 
داشتيم اما متاسفانه در هر زمان با محدودیت كرونایی مواجه شدیم 
كه ســتاد كرونا به ما اجازه برگزاری انتخابات را نداد. در این زمينه 
هربار اســتعلاماتی صورت گرفت اما بالاخره توانستيم در ماه های 

اخير این انتخابات را در فضای باز برگزار كنيم.
*انتخابات كاملا شفاف و با رعایت ضوابط قانونی برگزار شد

وی افزود: خوشبختانه انتخابات هم انتخابات قابل قبولی بود 
و با وجود شــرایط كرونایی استقبال خوبی را شاهد بودیم حتی در 
بســياری از موارد آمار شــركت كنندگان نسبت به دوره های قبلی 
بيشــتر بود. این انتخابات به صورت كاملًا شفاف و با رعایت همه 
ضوابط قانونی برگزار شــد. در این چارچوب بحث هيات مدیره و 
مدیرعامل بود كه همه می دانند بنده اصلًا مایل به حضور در این 
ســمت نبودم اما ترجيح دوستان هيات مدیره بود كه بنده در یک 
دوره دیگر كنار سایر دوستان حضور داشته باشيم. در حوزه اعضای 
شورای عالی هم همه برنامه ها انجام گرفت و ما طی روزهای اخير 

شاهد معرفی اعضای شورای عالی بودیم.
*شاهد تحولات مثبتی در خانه موسيقی خواهيم بود

مدیرعامل خانه موســيقی گفت: خانه موســيقی برنامه های 
بســيار زیادی را به صورت جدی دنبال می كند و شــما مطمئن 
باشــيد در این دوره شــاهد تحولات مثتبی در نحوه فعاليت های 
خانه موســيقی خواهيد بود كــه در روزهای آینده به تناوب اطلاع 
رسانی می شود. آنچه در این جمع هيئت مدیره وجود دارد تلاش 
برای ارائه فعاليت های موثر و با انگيزه بسيار بالایی است كه فکر 
می كنم این دوره خانه موســيقی نقطه عطفی در فعاليت های این 
مجموعه صنفی به نفع خانه موســيقی خواهد بود. شــرایطی كه 

اميدوارم موجب رضایت مندی اهالی این مجموعه قرار گيرد.
نوربخش در بخش دیگری از سخنانش گفت: ما چندین بار به 
دوســتان منتقد اعلام كردیم كه بيایند و نقطه نظرات خود را با ما 
درميان بگذارند. این موضوع هم چندین بار اتفاق افتاد. آخرین بار 
هم به خاطر دارم كه استاد فرهاد فخرالدینی به عنوان یک هنرمند 
ارزشمند و تلاشگر به خانه هنرمندان آمد و رو در روی منتقدان با 
آنها گفتگو كرد. این شــرایط در حوزه های مختلف مدیریتی خانه 
موســيقی هم صورت گرفته به طوری كه هــم بنده، هم اعضای 
هيات مدیره و هم اعضای شــورای عالی در تلاشيم تا پاسخگوی 

منتقدان باشيم.

*چرا آنها که بانی بيانيه ها هســتند در انتخابات 
شرکت نمی کنند

اینکه می گویند نگاه اهالی خانه موسيقی به هنرمندان از بالا 
به پایين است درست نيست. پس من از شما می خواهم سندی را 
ارائه دهند كه ما نســبت به دیگران نگاه بالا به پایينی داریم. اگر 
با ســند این كار را انجام دهيد قطعاً بنده هم با تمام وجودم نسبت 
به پاسخگویی آنها اقدام خواهم كرد. شما بدانيد همه این عزیزان 
منتقد دوســتان عزیز من هســتند كه بنده به همه آنها احترام می 
گذارم اما یک نکته اینکه اینجا با انتخاب اتفاقات به جلو پيش می 
رود. پس كسانی كه نقطه نظری درباره فعاليت های خانه موسيقی 
دارند باید وارد انتخابات شوند. چرا دوستان در مقطع انتخابات وارد 
عمل نمی شــوند و به محض پایان انتخابات هاست كه داستان ها 
شــروع می شــود و مورد انتقاد قرار می گيریم. ما هيچ انتخاباتی را 
یواشــکی برگزار نکردیم، همان ها كه بيانيــه می دهند به انتخاب 
بيایند. چرا آنهایی كه بانی بيانيه هســتند موقع انتخابات نمی آیند؟ 
ضمن اینکه من از شــما می خواهم به همين اعضای هيات مدیره 
جدید فرصــت كوتاهی بدهيد تا اگر احيانــاً عملکرد مثبتی از آن 

بيرون نيامد، انتقادات را آغاز كنيد.

*خانه موسيقی با بســياری از مشكلات بزرگ در 
احقاق حقوق هنرمندان موسيقی رو به روست

حميدرضــا اردلان نيز در خصوص موضــوع انتقادها به خانه 
موســيقی گفت: همه ما می دانيم كه در شــرایط نابسمان فعلی 
كه در حــوزه فرهنگ و هنر صورت می گيــرد، دل همه مردم و 
من و شما خون اســت. در جامعه ای كه ساختارهای اقتصادی به 
هم ریخته و زیرســاخت های فرهنگی هنری كشور توسط وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی با كمترین بودجه در حال انجام است، 
خوب بود دوستان منتقدی كه نقطه نظرات خيرخواهانه ای دارند در 
شرایطی كه خانه موسيقی پيرامون مطالبات صنفی و به حق اهالی 
موســيقی درگير است به ما كمک كنند و در این شرایط هم منتقد 
شرایط فعلی باشند. خانه موسيقی ایران یک ارگان سياسی نيست 
ارگانی اســت كه اكنون با بســياری از مشکلات بزرگی در احقاق 
حقوق هنرمندان موســيقی رو به روست و شرایط به گونه ای شده 
كه اگر ادامه پيدا كند اهالی خانه موســيقی به جان هم می افتند. 
من مطمئن هســتم كه منتقدان خانه موسيقی دلسوزان و دغدغه 
مندان موسيقی هســتند كه لزومی ندارد دائم در رسانه ها نقدهای 
خود را مطرح كنند. كما اینکه وقتی این انتقادات به بن بست رسيد 
می تواند در جایگاه رسانه ای تعریف شود. پس من از همه عزیزان 

گــــــزارش
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منتقد كه از ســر خيرخواهی منتقد خانه موسيقی هستند خواهش 
می كنم بيایند و در ابتدا با گفتگو و همگرایی به بيان نقطه نظرات 

خود بپردازند.
وی افزود: هنر و موسيقی ما مشکلات جدی دارد و شما حساب 
كنيد كل بوجه سالانه هنرهای كشور كمتر از بودجه فيلمی است كه 
در هاليود توليد می شود. ارگان های هنری ما در تعارف به سر می برند، 
نماینده مجلسی می گوید موسيقی نباید باشد و و خانه موسيقی است 
كه به این اتفاق واكنش نشــان داده اســت. حدود ده ها ميليون نفر، 
واكنش خانه موسيقی را  شنيده اند و تایيد كرده اند، به نظرم خوب است 
معترضان و منتقدان خانه موســيقی در جایی كه خانه چنين رفتاری 

می  كند، به ميدان بيایند و تایيد كنند و همين مسير را ادامه دهند.

*ارشــاد متولی اســت اما اصناف بار را به دوش 
می کشند

او بيان كرد: ارشــاد متولی رشد موسيقی و دیگر  هنرهاست، 
اما اصناف بار را به دوش می كشند. تلویزیون هم، نوازنده را دعوت 
می كند و به او می گوید سازت را نياور. این یعنی صداوسيما خود به 

جریان های غيراصيل ها بها می دهد! اینها معضل است.

*يكشنبه ها از ساعت پنج تا هفت عصر در انتظار 
منتقدان هستيم

نایب ریيس هيات مدیره خانه موسيقی ایران با تاكيد بر اینکه 
خانه موســيقی آماده هر گونه گفتگو با منتقدان است تصریح كرد: 
به عنوان نایب ریيس هيات مدیره خانه موســيقی اعلام می كنم 
كه از این پس از ساعت پنج تا هفت بعداز ظهر روزهای یکشنبه در 
انتظار منتقدان عزیز و گرانمایه خانه موسيقی برای ارائه بحث های 
دوره ای و هرگونه شفاف ســازی هستم تا بتوانيم مشکلات را در 

این زمينه مرتفع كنيم.
وی در خصــوص برنامه هــای مدیر عامــل و هيئت مدیره 
برای دوره جدید فعاليت های خانه موســيقی گفت: آقای نوربخش 
برنامه هایی داشــته اند و قرار بر این شــد با نظــرات و برنامه های 
هيئت مدیره ادغام شود و چکش كاری شود. مشغول تدوین برنامه 
هاهســتيم و  تا دو ســه ماه دیگر برنامه های جدید به طور مدون 

ارائه خواهد شد.
اردلان گفت: تحولی در جامعه ما به وقوع پيوســته كه نمی 
توانيــم این تحول را از خانه موســيقی جدا كنيــم. ما باید در این 
چارچوب ببينيم كه امکانات این مجموعه در چه حدی اســت كه 
بتوانيم آنها را مطرح كنيم. ما اكنون در مواجهه با ســازمان صدا و 
سيما مشــکلات زیادی در حوزه موسيقی داریم كه باید ببنيم كه 
خانه موســيقی تا كجا برُد دارد. ما در این حوزه با وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی هم بحث داریم كه مهم ترین آن بودجه است 
كه جامعه موســيقی را به شــرایط نامطلوبی رســانده است. اینها 
مطالبه خانه موســيقی است كه باید تحقق پيدا كند. در این راستا 
مجموعه هایی چون سازمان صدا و سيما و وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی موظف به پاسخگویی است ما هم این مطالبه را تکرار می 
كنيم و بازهم پيگيری می كنيم. كاری كه خانه موسيقی می تواند 

انجام دهد این اســت كه درخواســت ها را مطرح و پيگيری كند و 
به تکرار این روند بپردازد. البته دوســتان منتقد تصور نکنند خانه 
موســيقی امکانات لایزال دارد، امکانــات ما اعضا و حق عضویت 

آنهاست.
اردلان گفــت: بيانيه ای به تازگی توســط چهارصد نفر امضا 
شده كه در نقد خانه موسيقی است. این امضاكنندگان به انتخابات 
نيامدند و اغلب آنها برای امضا دلایل و مشکلات شخصی داشته اند 

و من با چند نفر از آنان گفتگو كردم.
مدیرعامل خانه موســيقی ایران  در ادامه این نشست درباره 
حضور كانون هــای زیرمجموعه خانه موســيقی در قالب مجامع 
صنفی تحت پوشــش وزارت كار همچون سایر اصناف موسيقایی 
گفت: طبق تفاهم نامه ای كه سه سال پيش ميان وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و وزارت كار منعقد شد، همه صنوف هنری كه تحت 
نظارت وزارت ارشاد هستند در قالب اصناف مختلف تحت پوشش 
وزارت كار هم از مواهب و تســهيلات صنفی بهره مند شوند. این 
اتفاق در خانه موسيقی هم افتاده و تا به امروز 13 زیرمجموعه خانه 
موســيقی به وزارت كار معرفی شدند. در این زمينه خانه موسيقی 
تمــام اقدامات لازم را انجام داده كه به زودی در این زمينه اطلاع 

رسانی لازم صورت می گيرد.
نوربخش درباره برگزاری جشــن خانه موســيقی هم گفت: 
یکی از رویدادهایــی كه در ایام كرونایی منجر به تعطيلی شــد، 
برگزاری جشن خانه موسيقی بود كه متأسفانه ماجرای كرونا مانع 
از برگزاری آن به صورت حضور شــد در عين حال ترجيح ما این 
بود كه این رویداد را به شــکل مجازی برگزار نکنيم چون بنده و 
دوستان معتقد به برگزاری اجراهای آنلاین موسيقایی نيستيم زیرا 
اجرای زنده تجربه مشتركی است كه فقط می تواند در یک رویداد 
زنده با مخاطبان ارتباط برقرار كند. به هر حال اميدوارم پروتکل ها 
اجازه بدهد و در شــروع سال جدید شــاهد برگزاری جشن خانه 
موسيقی باشيم. ما همه كارهایی كه باید انجام می گرفت را انجام 

دادیم و در اولين مراسم همه برگزیدگان معرفی می شوند.
گفتگو با وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی دربــاره جدی تر 
شــدن بحث موسيقی در آموزش و پرورش، رایزنی با چند موسسه 
معتبر آموزش عالی موســيقی برای تامين معلمان و اســتادها این 
مجموعه ها از اعضای خانه موســيقی، نظــارت جدی و علمی در 
حوزه خرید و فروش ساز با شناسنامه دار كردن سازها، توجه جدی 
به موســيقی نواحی ایران در دوره جدید فعاليت های هيات مدیره 
خانه موسيقی دیگر مواردی بود كه مدیرعامل خانه موسيقی ایران  

در این نشست به آن اشاره كرد.

گــــــزارش
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سرنا و آغاز بهار و سال نو
گذری برموسیقی در ایران 

عليرضا اعتمادی

ایران تاریخ موســيقی چند هزار ســاله دارد. كتيبه ها، نقوش، 
اشعار و ســروده ها علاقه ایرانيان را به موســيقی نشان می دهد.
ازآنجایی كه نوع  بيان زبان فارســی آرامتراز بســياری از زبانهای 
دیگر بوده در نتيجه آرامش عمومی مردم وثبات نســبی كشوردر 
كنار گویش آرام فارســی موجب آرامتر بيان شــدن نغمه های این 
موسيقی و ترانه های آن گردیده كه از خصوصيات موسيقی ایرانی 
است به طوری كه اندیشــمندان موسيقی وعشق ایرانی را خاص 
مــردم ایران می دانند وآن را به عنــوان نمونه ای از روحيه آرامش 
طلب ایرانی ها برمی شــمرند. ایرانيان به موســيقيدان و نوازنده و 
خواننده رامشگر می گفتند. رامش از آرامش می آید ورامشگر یعنی 
كســی كه آرامش وروحيه می بخشــد. ایرانيان باستان به تاثيرات 
موســيقی پی برده بودند، نوازندگان كهن ایرانی موســيقی را به 
جهت تاثير عاطفی و روحی وروانی آن مينواختند وبســته به احوال 
شــنونده موسيقی را ســاخته وارائه ميکردند. ایران دوران اشکانی 
وساســانی موســيقيدانان بزرگی را به جهان معرفی كرد وسبک 
غالب آن روزگار ســبک ایرانی گردید.البته جنگها در طول تاریخ 
ودورانهای مختلف ســبب شد موســيقی ایرانی گاهی دستخوش 
تغييراتی نيز بگردد ســازهایی به این مرز و بوم وارد شود ویکی از 

ادوات مویســقی آن دوره گردد و سازهایی از ایران به نقاط دیگر 
جهان رفته و به غلط به نام ممالک دیگر ثبت گردند برخی سازها 
نيز پس از راهيابی به نقاط دیگر دســتخوش  تغييرات شــده و به 
ســاز جدید دیگری مبدل شوند. یکی دیگراز  خصوصيات ایرانيان 
كهن شاد بودن و شاد زیستن آنان بود. مراسم و جشنهای بسياری 
را  در سال برگزارميکردند كه در اغلب آنها موسيقی حضورپررنگی 
داشــت. با وجود جنگهــای متعدد و ویرانی های ناشــی از آن كه 
گاهی آرامش و ثبات ایرانيان را برهم می زد باز موســيقی برایشان 
جایگاه ویژه ای داشــت و بقای خود را حفظ می كــرد. ایرانيان با 
موســيقی زندگی می كردند، كشاورزان در مزارع هنگام كشت آواز 
می خواندنــد، ماهيگيران هنگام ماهيگيری و زنان در كنار دار قالی 
حس و حالشــان را زمزمه می كردند، باغبان با عشق به گل و بلبل 
كلمــات را منظوم می كرد و چوپــان از دوری و فراغ و تنهایی در 
صحرا " نی " می نواخت از آنجایی كه موسيقی درطبيعت و فطرت 
انســان نهفته، باعشق و عواطف درونی درآميخت و برای بيان آن 
از زبان شــعر و كلام منظوم و لهن موسيقيایی بهره گرفته شد تا 
احساسات نهفته را برملا سازد، رامشگران نيز كمک كردند و اشعار 
را تزئيــن نمودند و اینگونه بود كــه ترانه هایی به این زیبایی و در 

مقـــالــــه
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عين حال ســادگی پدیدار گشــت و از آنجایی كه حرف دل عامه 
مردم بود ســينه به سينه منتقل شد و سرانجام ترانه های محلی و 
فولکلور بســياری آفریده شد. اگر چه در طول زمان بسياری از آنها 
به فراموشی سپرده شد و یا تعدادی دچار تغييراتی گشت ولی هنوز 
هر منطقه تاریخ، فرهنگ و موســيقی خود را با كمک بسياری از 
این ترانه ها حفظ كرده اســت و حتی در مــواردی فراتر رفته و بر 
موسيقی ممالک دیگر نيز تاثيرگذارده به طوری كه می گویند ایران 
مهد تمدن موسيقی شرق نيز هســت. طبق تحقيقات و مطالعات 
زنده یاد دكتر مهدی بركشلی موسيقی شناس بزرگ ایرانی، اساس 
موسيقی شرق برخاسته از ایران بوده و گام موسيقی مشرق برپایه 
پرده بندی تنبور خراسان استوار است و این  قضاوت را كه موسيقی 
ایرانی امروز از زمان  قاجاریه معمول شده و اصالت ندارد را كاملا 
غلط دانسته و برســابقه  تاریخی و طولانی موسيقی ایرانی تاكيد 
نموده اســت. همچنين برپایه تحقيقــات علمی و تاریخی دیگر او 
هشــتصد ســال قبل ازآنکه گام دوازده نيم پرده مساوی كه پایه 
و اســاس موسيقی بين الملل اســت به اثبات برسد نظریه تعدیل 
مســاوی فواصل گام به وســيله محقق بزرگ ایرانی "فارابی" و 
تحت عنوان تقسيمات متناسب پيشــنهاد شده بود. پس موسيقی 
غرب نيــز از ایران بی تاثير نبوده، فارابــی همچنين در یازده قرن 
پيش موسيقی را با ســه خاصيت احساس انگيزی، نشاط انگيزی، 
خيال انگيزی مطرح كرده بود كه نشانگر آگاهی از نقش و تاثيرات 
موســيقی درآن زمان دارد. مردم ایران همواره در طول تاریخ و در 
دوره های مختلف با موسيقی مانوس بوده و از تاثيرات و محسنات 
موسيقی آگاهی داشــته اند. مردم ایران باستان روزهای بسياری از 
ســال را جشــن می گرفتند و در این روزها به ســرور و شادی و 
پایکوبی می پرداختند هر روز نامی داشــت كــه وقتی نام آن روز 
با نام ماه برابر می شــد آن روز را نيز جشــن می گرفتند و بدیهی 

اســت كه در این جشن ها موســيقی جایگاه ویژه ای داشت. یکی 
از مهمترین آن جشــنها، جشــن فروردین بود. " آغاز بهار"، بهار 
شــروع سالی جدید و جشــن بزرگی را با خود به همراه داشت كه 
با گذشــت قرنها این جشــن كهن و تاریخی برجای مانده است و 
همه ساله با خود شور و شادی وصف ناپذیری را به ارمغان می آورد. 
شاید همه ما آن موسيقی بيکلامی را كه از ملودی محلی و شاد و 
قدیمی تشــکيل شده بارها شنيده ایم و این ملودی را كه از دوران 
كودكی تا به امروز در ذهنمان جای گرفته و هنگام تحویل ســال 
بعد ازصدای گلوله توپ كه آغاز ســالی جدید را به همراه می آورد، 
دوســت داریم و همواره در آغاز هر سال منتظر شنيدن مجدد آن 
هســتيم چرا كه این موسيقی نوروزی در ما انرژی و شوری ایجاد 
می كند كه ناخودآگاه با شــادمانی و شــادكامی همراه می شود كه 
در برخی نواحی ایران این شــور و حال دوچندان است. در مناطق 
مختلف ایران نوازندگان محلی هرمنطقه موسيقی نوروز را با اندكی 
تفاوت نســبت به هم و با ساز بومی و محلی خود می نوازند. شاید 
بيشــترما این موسيقی آشنا را با سازبادی"ســرنا " و سازكوبه ای 
"دهل" شنيده باشيم، ســرنا از كلمه " سر" به معنا و مفهوم سور 
و جشــن و" نا" به معنای نای یا لوله چوبی تشــکيل شده است. 
ســاز دهل هم در مناطق مختلف ایران به اشــکال متفاوتی دیده 
می شود. این دو ســاز قدیمی و كهن هنوز هم در مناطق وسيعی 
از ایران مورد اســتفاده قرار می گيرند و اكثرا شــکل قدیمی خود 
را حفظ كرده اند. از گذشــته های دور سازهای دیگری نيز بوده اند 
همچون كرنــا، نرمه نای، دوزله یا نی انبان، نقاره، گورگه، كرميل 
و....كه برخی پيدایش و حضورشــان به بيش از دو هزار سال پيش 
برمی گردد و در مناســبت های مختلف و درجای جای ایران مورد 
اســتفاده قرار می گرفته اند. شاید اكنون دیگر كمتر دیده شوند ولی 

همه نشان از تاریخ كهن "موسيقی در ایران" را دارند.

مقـــالــــه



فصلنامه خانه موسيقي 24

www.iranhmusic.ir

*شجريان و ناظری غزل های حافظ و مولانا را برای مردم 
معنا کردند

علی نصيریان بازیگر پيشکسوت سينما، تئاتر و تلویزیون در ابتدای 
برنامه كه اجرای آن برعهده محمد حسين توتونچيان بود، ضمن قرائت 
قطعه شــعری بيان كرد: صدا و نغمه های شهرام ناظری چندین دهه 
اســت كه آرام بخش دل های مردم ایران است. صدای او دربرگيرنده 
نغمه های زبایی اســت كــه با صدای او زندگــی كردیم. محمدرضا 
شجریان كه خدایش بيامرزد و شهرام ناظری غزل های حافظ و مولانا 
را با صدای خوبشان برای مردم ایران معنا كردند. اینها كار كمی نبوده 
اســت و اگرچه دست كم گرفته می شــوند اما این هنرمندان نماینده 

فرهنگ و هنر این كشور در دنيا هستند.
وی افزود: این هایی كه می گویم شعار نيست، اینها واقعيت هایی 
هستند كه من به بخشی از آن ها اشاره می كنم و من بسيار خوشبختم 
كه اسم شــهرام ناظری را نام می برم. من برای اولين بار است كه به 
موزه موســيقی آمدم اما جای خوشحالی است كه موسيقی ما اگرچه 
دارای مشکلاتی است و بخشی از جامعه وارد این موسيقی نمی توانند 
بشوند اما این برنامه می تواند دربرگيرنده اتفاقات خوشایندی باشد كه 
من را خوشحال می كند. به هر حال این انسان ها هستند كه خلاقيت 
آفرین هستند. آن ها انسان هایی هستند كه فارغ از دولت ها و مدیریت ها 
هنرآفرینی می كنند و با همت مضاعفی كه دارند تلاش می كنند كه 
بهترین آثار را بدون اتــکا به دولت ها و متکی به خلاقيت خود خلق 
می كنند. به اعتقاد من كائنات و كيهان خيلی زمان زیادی می برد كه 
دور بچرخند تا ما شاهد حضور مجدد آدم هایی مانند شجریان و ناظری 

باشيم.

*اعلام بيزاری از جنگ با شعر و موسيقی ايرانی
چهرزاد بهار دختر مرحوم ملک الشعرا بهار هم در این برنامه ضمن 
قدردانی از برگزاركنندگان مراسم گفت: من با این سن و سالم آمدم تا 
به فرهنگ و هنر ایران زمين احترام بگذارم. به هر حال استاد ناظری 
چند غزل از بهار خوانده كه بســيار زیباست. پدرم وقتی فوت كرد من 
14 ســال داشــتم و خيلی او را خوب درک نکردم اما وقتی شعر او را 
می خوانم نشــان داد كه او كيست؟ من در زمانی كه در یيلاق كنار او 
بودم شاهد خلق آخرین قصيده او بودم. من زمانی كنار او بودم كه دنيا 
درگير جنگ بود. او از جنگ بيزار بود و تلاش می كرد تا با شــعر این 

بيزاری از جنگ را اعلام كند.
وی افزود: هنرمندانی مانند شــهرام ناظری نيز مانند بهار تلاش 
می كنند تا با خلق آثار موســيقایی مختلف این انزجار خود از جنگ را 
اعلام كرده و دنيا را به شــعر و ادب و فرهنگ دعوت كنند. پس چه 
اتفاق خوشایندی كه امروز شاهد رونمایی از آلبوم جدید استاد شهرام 

ناظری هستيم.
*خوشحالی از انتشار يک آلبوم در قالب انزوای چند ساله

شــهرام ناظری خواننده موسيقی ایرانی هم پس از صحبت های 
چهرزاد بهار گفت: اثر »خنياگر« در حقيقت با در نظر گرفتن موسيقی 
خراسان با همکاری مسعود خضری در هشت سال گذشته توليد شد. 
البته متاسفانه شــرایط به گونه ای بود كه كسی توجهی به این آلبوم 
نمی كرد اما به واســطه یک مدیر فرهنگ دوست به نام غلامحسن 
افشاری مدیرعامل شركت صوتی تصویری سروش موفق شدیم كه 
این آلبوم دوباره منتشر شود. البته برای من جای تعجب دارد كه چنين 
آلبومی در چنين شرایطی پيش روی مخاطبان قرار گرفته است. چون 

»خنیاگر« شهرام ناظری رونمایی شد
مراسم رونمايی از آلبوم »خنياگر« از 
تازه ترين آثار توليد شده با موسيقی 
مسعود خضری )بر مبنای موسيقی 
خراســان( و خوانندگی شــهرام 
اسفندماه  شــنبه 21  روز  ناظری، 
به همت شــرکت صوت و تصوير 
ايران  موســيقی  موزه  در  سروش 

برگزار شد.
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ما اكنون در حالتی هستيم كه همه چيز ناراحت كننده است و این جای 
خوشحالی دارد كه در این انزوای چند ساله شاهد انتشار اثر قابل توجهی 

در عرصه موسيقی ایرانی هستيم.
وی افــزود: ما در این كار نهایت تــلاش خود را انجام دادیم كه 
این آلبوم به نتيجه برسد و امروز برای من جای شگفتی دارد كه با هر 
زحمتی كه بود شاهد انتشار آلبومی هستيم كه در شرایط سختی آن را 
توليد كردیم. من اكنون در وضعيت خوبی قرار ندارم ضمن اینکه آثار 
منتشرنشده زیادی در حوزه های مختلف دارم كه بنا به شرایط بسيار بد 
فعلی برایم انتشارشان مهم نيست. یعنی كار به جایی رسيده كه دیگر 
برای من تفاوتی ندارد. اما به هر حال تصور می كنم انتشار چنين آلبومی 

می تواند دربرگيرنده نور اميدی باشيد كه به آینده اميدوار باشيم.
این خواننده پيشکسوت موسيقی ایرانی تصریح كرد: متاسفانه تنها 
جایی كه رغبت می كنم در آنجا حضور داشته و قلب مرا راحت می كند، 
همين موزه موسيقی است و امروز باعث خوشحالی فراوانی است كه 
می توانيم مراسم رونمایی آلبوم را در این مجموعه برگزار كنيم. این اثر 
مربوط به موسيقی شمال خراسان است كه به همت مسعود خضری 
آماده شده و بر اســاس موسيقی مقامی تهيه و تدارک دیده شده كه 
استاد این رشته محمدرضا درویشی در این راه كمک قابل توجهی به 

من داشته است.
*شهرام ناظری يک آلبوم از موسيقی منطقه تالش توليد 

می کند
محمدرضا درویشی پژوهشگر موسيقی ایرانی و مشاور عالی آلبوم 
»خنياگر« هم در بخش دیگری از این مراسم ضمن ارائه توضيحاتی 
درباره موسيقی ردیف دستگاهی ایران، موسيقی غربی، موسيقی نواحی 
ایران، موســيقی پاپ و كاركردهای موسيقایی آنکه در برخی جهات 
تعابير اشــتباهی نيز از آنها می شــود، اظهار كرد: چه در زمينه اجرای 
ســازها و چه در زمينه آواز خوانی، استاد محمدرضا شجریان از جمله 
خوانندگانی بود كه توجه زیادی به موسيقی اقوام ایران به ویژه منطقه 
خراسان داشت. در این چارچوب اما استاد شهرام ناظری قبل از اینکه 
دستگاه شــور را بشناسد مقام های كردی را به درستی هرچه تمام تر 
اجرا كرد. او مقام های كردی را به درست ترین شکل ممکن بلد است. 
مسيری كه وی در موســيقی ردیف دستگاهی ایران هم طی كرد و 

شــرایطی را ایجاد كرد كه وی از ممتازترین افراد در حوزه آواز شود. 
اینها استعداد و ممارستی می خواهد كه می تواند تبدیل به خصوصيت 

بارز شهرام ناظری شود.
وی افزود: خصوصيت دوم شهرام ناظری به همان زمان بيست 
سالگی این هنرمند برمی گردد و آن صدای اختصاصی شهرام ناظری 
اســت كه هيچکس تاكنون نتوانســته مانند او باشد. او شيوه خاص 
خوانندگی خود را داشــت كه از هيچ هنرمنــدی تقليد نکرد و هيچ 
هنرمندی هم نتوانسته مانند او تقليد كند. بنابراین وی یک شخصيت 
منحصر به فرد در عرصه موسيقی، با توجه به دو خصوصيتی است كه 
به آن اشاره داشتم. من اميدوارم غير از كارهایی كه او در دست انتشار 
دارد هماهنگی هایی صورت گرفته كه آلبومی از آهنگ های موسيقی 

منطقه تالش به خوانندگی این هنرمند هم آماده شود.
*امتياز شنيدن يک آلبوم خراسانی از يک خواننده کرد

مسعود خضری نوازنده دوتار خراسان و آهنگساز آلبوم »خنياگر« 
هم در این مراسم گفت: موسيقی منطقه خراسان هنوز مهجور واقع شده 
و روی آن كار چندانی صورت نگرفته است. بنابراین از مدت ها پيش 
به سراغ استاد ناظری رفتيم تا موسيقی منطقه خراسان با محوریت ساز 
دوتار به واســطه كاراكتر صدای جناب ناظری و ویژگی های موسيقی 

خراسان بيشتر به مردم شناسانده شوند.
وی افزود: استاد ناظری اگر چه از حوزه موسيقی منطقه خراسان 
نبود اما زحمات بســيار زیادی كشــيد كه جا دارد از او به واسطه این 

همکاری قدردانی ویژه ای داشته باشم.
این هنرمند و نوازنده دو تــار پس از پایان صحبت های خود به 
اجرای یک قطعه موسيقایی از موسيقی مقامی منطقه خراسان پرداخت.

بعــد از اجــرای این بخــش از برنامــه با حضــور حميدرضا 
نوربخش)مدیرعامل خانه موسيقی ایران(، داود گنجه ای)عضو شورای 
عالی خانه موسيقی( و مدیر عامل شركت سروش از آلبوم »خنياگر« 

به صورت رونمایی شد.
داریوش پيرنياكان)رئيس و سخنگوی هيئت مدیره خانه موسيقی 
ایران(، حميدرضا عاطفی)عضو هيئت مدیره خانه موســيقی ایران(، 
فاطمه معتمدآریا، قاسم رفعتی، محمدرضا ورزی، عليرضا قزوه و... از 

جمله مهمانان این مراسم بودند.
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کتاب موسيقی 1401 منتشر شد
ســالنامه پژوهشی با عنوان »كتاب موسيقی« ویژه ســال 1401 به طراحی و پژوهش 
حميدرضا عاطفی برای هفتمين دوره منتشر شد. سالنامه پژوهشی موسيقی یا همان »كتاب 
موسيقی« شامل تاریخ تولد و درگذشــت هنرمندان، وقایع مهم موسيقایی یک سال اخير و 

معرفی برگزیدگان جشنواره موسيقی موسيقی و... است.
حميدرضا عاطفی)عضو هيئت مدیره كانون پژوهشــگران خانه موسيقی و روزنامه نگار( 
از ســال 1392 با همکاری تيم پژوهشی اقدام به گردآوری سالنامه موسيقی ایران با عنوان 

»كتاب موسيقی« كرد.
كتاب موســيقی 1401 با آخرین ویرایش و اصلاحات دقيق منتشــر شده و توسط نشر 

موسيقی عارف توزیع می شود.
این ســالنامه موسيقی در فروشگاه های معتبر فرهنگ و هنری از جمله كتابفروشی ها، شهر كتاب ها و 
فروشــگاه های موسيقی سراسر كشور در اختيار علاقمندان قرار دارد و همچنين از طریق سایت دیجی كالا 

امکان خرید آنلاین آن نيز فراهم شده است.
علاقمندان برای ســفارش كتاب موســيقی می توانند در واتس آپ با شماره 09101466145 تماس 

حاصل نمایند.

معـرفی کتـاب

معرفی

موسيقی کره: تجربه ی موسيقی، بازنمود فرهنگ
كتاب موســيقی كره؛ تجربه ی موســيقی، بازنمود فرهنگ موسيقی كره نوشته دانا لی 
كُوان ترجمه ی زینب محفوظی توســط انتشــارات ماهور منتشر شــد. یکی از چندین جلد 
پژوهش موردی اســت كه در كنار كتاب موســيقایی بياندیشــيم، جلد محوری مجموعه  ی 
موسيقی جهان، می  توان از آن بهره برد. كتاب موسيقایی بياندیشيم با پرداختن به موسيقی 
فرهنگ های گوناگون، چارچوبی برای بررســی دانش عملی موسيقی در سراسر دنيا فراهم 
می آورد. این كتاب زمينه را برای طيف گســترده ای از موردپژوهی كه هر یک بر ناحيه  ی 
خاصی از دنيا متمركزند مهيا می  ســازد. هر یک از این موارد پژوهشــی وضعيت موسيقایی 
معاصر یک ناحيه را نقطه  ی شــروع قرار می  دهد و به اطلاعات تاریخی و ســنت  ها نيز تا 

جایی كه به حال حاضر مربوط می  شود می  پردازد.
عليرغم جایگاه دیرینه  ی كره به عنوان قدرت فرهنگی شــاخص در آســيای شرقی، این كشور همچنان 
سهم اندكی در متون موسيقی جهان داراست. موسيقی كره نخستين كتاب تک جلدی است كه به طور موجز 
به معرفی موضوعیِ موسيقی كره می  پردازد. متاسفانه فرهنگ و موسيقی غنی این منطقه اغلب تحت الشعاع 

جوّ سياسی بی ثبات آن قرار گرفته است.
بر اســاس كار ميدانی گســترده ای كه توسط نویســنده ی كتاب خانم دانا لی كُوان صورت گرفته است، 
مصاحبه با نوازنده  ها، گزارشات عينی از اجراها، و توضيحات واضح و صریح در جای جایِ كتاب به چشم می 
 خورد. نویسنده برای بررسی منطقه و شباهت  ها و تفاوت  های رسوم مختلف آن از سه موضوع بهره می  برد: كره 
به عنوان منطقه  ای دارای نقش فراملی در آسيای شرقی، اشتراكات موسيقی كره  ای و سياست  های فرهنگی، و 
حفظ هویت غنی فرهنگی از طریق پيوستگی موسيقایی و زیبایی  شناختی. هر یک از این موضوعات در بررسی 
رسوم موسيقایی كلاسيک كره و توسعه  ی آن در دوران معاصر به كار گرفته شده است. متن كتاب به همراه 
یک سی  دی هشتاد دقيقه ای از نمونه های موسيقی، حاوی تمرین های شنيداری متعددی است كه دانشجویان 

را عملا و به شکلی فعال با موسيقی درگير می  كند.
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معرفی آلبـوم

معرفی

فرهنگ جامع موسيقی ايرانی
فرهنگ جامع موســيقی ایرانی در دو مجلد تاليف بهــروز وجدانی)عضو هيئت مدیره كانون 
پژوهشگران خانه موسيقی( منتشر شد. این كتاب كه با ویرایش جدید و افزوده ها و تجدید نظركلی 
تهيه و تدوین شده،شامل اطلاعات جامعی در حوزه هنر موسيقی ملی ایران است. ناشر این كتاب 
در مقدمه، انگيزه انتشــار این كتاب را نقش و ارتباط انکارناپذیر هویت ملی ما با موسيقی سنتی و 
محلی ایران دانسته است و به همين ترتيب از بهروز وجدانی كه طی دوره كاری خود پژوهش هایی 
در حوزه های مختلف ميراث فرهنگی ناملموس داشــته است، خواسته شده نسبت به ثبت، ضبط و 

مستندسازی واژگان موسيقی ایرانی در تمام ابعاد جغرافيایی و تاریخی اقدام كند.
در این فرهنگ تمامی واژه ها و اصطلاحات موسيقایی، فعالان و هنرمندان مطرح حوزه موسيقی 
و دستگاه ها و گوشه های مختلف ردیف دستگاهی موسيقی ایران معرفی و توضيحات مکفی درباره آنها ارائه شده است. 
این كتاب نسخه تکميل شده و دارای تجدیدنظر كتاب »فرهنگ موسيقی ایرانی« است كه در سال 1376 توسط سازمان 

ميراث فرهنگی كشور در یک جلد و بار دیگر در سال 1386 توسط نشر »گندمان« با همکاری نشر »دایره« منتشر شد.

دريچه ای به بيكرانگی
آلبوم دریچه ای به بيکرانگی با آهنگســازی و تنظيم حامد فکوری، مقداد شاه حسينی و با آواز 

اشکان كمانگری توسط نشر نونوا منتشر شد.
 این مجموعه شــامل سيزده قطعه است كه در آنها از سروده های مهدی اخوان ثالث، حسين 
منزوی و مولانا بهره گرفته شــده. در توضيحات آلبوم می خوانيم: »دریچه ای به بيکرانگی اثری 
سنتی نيست. بدیهی است كه قطعا حضور موسيقی دستگاهی ایرانی را نمی توان در این اثر نادیده 
گرفت، و ليکن نقش و فرم این حضور شــاید كمی با آنچه پيش از این بوده متفاوت و دیگرگون 
است. بافت و اركستراسيون آن فارغ از فرم و سازبندی رایج موسيقی ایرانی در نظر گرفته شده و 
این رویه بنا بر عادات شنيداری معمول موسيقی سنتی پيش نمی رود. شاید همين نگاه، راه را برای 

ورود سازها و افه های صوتی ای كه تا قبل از این گروه اینک تجربه نکرده بود، هموار كرده است.«
از نوازندگان این اثر می توان به حامد فکوری، مقداد شاه حســينی، شــروین مهاجر، پوریا فرجی، نگار نوراد و 

فرهاد صفری اشاره كرد.

دلنواز)آثاری از غلامحسين بيگجه خوانی(
دلنواز)آثــاری از غلامحســين بيگجه خوانی( بــا نوازندگی پریچهــر خواجه)قانون( و وحيد 
اســداللهی)دایره و نقاره( توسط نشر ماهور منتشر شد.در یادداشت حسين عليزاده در این مجموعه 
می خوانيم: ترنم نواهای جاودان مورد توجه عام و خاص در دل تاریخ ماندگار است؛  نواهایی كه از 
دل برخاسته و به دل نشسته است. رنگ و طپش زیبای دو ساز قانون و نقاره جانی تازه و دلنشين 

به نغمه های آشنا بخشيده است.
طنين صدای ظریف، زلال و دلنشــين قانون با نوازش پریچهــر خواجه این مژده را در خود 
دارد كه دیگر قانون ســاز مهجوری نيست. او دلدادگی خود به هنر نواختن را همواره به شاگردان 
بی شــمار خود نيز آموخته اســت. فعاليت مستمر و مســئولانه ی هنری در زمينه اجرا و آموزش 

موسيقی از او چهره ای آشنا و معتبر در جامعه هنری به جای گذاشته است.
همراهی هنرمند محبوب و پر احســاس، وحيد اسدالهی، كه پيوسته با شــور و شوقش جانی تازه به اجراهای 
موسيقی در عرصه های مختلف بخشيده، لطف و زیبایی این اثر را به اوج خود رسانده است. هم نوایی دو ساز سرشار 

از احساسات عاشقانه و حماسی است.
مجموعه آثار منتخب از اســتاد غلامحسين بيگجه خانی ادای دینی است كه هنرمندان پریچهر خواجه و وحيد 

اسدالهی به آن همت گماشته تا قدردان و پاسدار هنر این استاد دلنواز بوده باشند.
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با رای مجمع عمومی
اعضای شورای عالی خانه موسيقی ايران 

انتخاب شدند

با رای مجمــع عمومی فرهــاد فخرالدینی، محمد ســریر، 
هوشــنگ كامکار، داریوش پيرنياكان، حسن ریاحی، داود گنجه ای 
و تقی ضرابی بعنوان اعضاي شــوراي عالي خانه موسيقی انتخاب 

شدند.
مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده خانه موســيقی بعد از 
ظهر روز یکشــنبه 3 بهمن 1400 جهت انتخاب اعضای شورای 

عالی خانه موسيقی برگزار شد.
در ابتدای این جلسه آذر هاشمی، بازرس خانه موسيقی درباره 
انتخابات شورای عالی و روند معرفی كاندیداهای عضویت در این 
شــورا توضيحاتی را ارائه كرد و نکاتی را مطابق اساسنامه یاد آور 

شد.
پس از این سخنان و معرفی كاندیدا های عضویت در شورای 
عالی كه از سوی هيئت مدیره به مجمع عمومی معرفی شدند رای 
گيری آغاز شــد و ســپس به ترتيب آرا فرهاد فخرالدینی، محمد 
ســریر، هوشــنگ كامکار، داریوش پيرنياكان، حسن ریاحی، داود 
گنجه ای و تقــی ضرابی بعنوان اعضاي شــوراي عالي این نهاد 

انتخاب شدند.
مطابق اساسنامه، شورای عالی خانه موسيقی بالاترین مرجع 
تخصصي و فني خانه موســيقي، متشکل از هفت نفر از موسيقي 
دانان برجستـــه، متعهد، خوش نام و فعال  در عرصه موســيقي و 
در زمينه هاي مختلف موســيقي است كه حداقل سي سال سابقه 

فعاليت هنري در كشور داشته و عضو خانه موسيقي باشند.
این افراد به پيشنهاد هيئت مدیره و تصویب مجمع عمومي به 
عنوان اعضاء شــوراي عالي خانه موسيقي برای یک دوره انتخاب 

مي شوند.

برگزاری منظم آزمون های صلاحيت تدريس 
در سال 1400

آزمون های صلاحيت تدریس  مدرسان موسيقی سراسر كشور 
در ســال 1400 بصورت منظم و بدليل جلوگيری از شــوع كرونا 
بصورت آنلاین برگزار شد و بيش از 1200 مدرس موسيقی تا اول 

اسفند مورد آزمون قرار گرفتند.
در این آزمون ها  مدرســان رشته های آواز سنتی 63 نفر، آواز 
كلاسيک 48 نفر، ویلن ایرانی 70 نفر، كمانچه  و ویلن كلاسيک 
97 نفــر، گيتار 161 نفر، ســازهای كوبه ای 318 نفر، موســيقی 
كودک 159 نفر، ســنتور 148 نفر  و تار، سه تار و عود 83نفر مورد 
سنجش قرار گرفتند و وضعيت صدور كارت صلاحيت تدریس آنها 

مشخص شد.
آزمون های صلاحيت تدریس تا پایان اســفند ماه سال جاری 
ادامه دارد و در ســال 1401 پس از تعطيلات نوروزی از سر گرفته 

می شود.

در این آزمون ها مدرسان رشــته های مختلف موسيقی كه از 
طریق آموزشگاهای موسيقی سراسر كشور معرفی می شوند مورد 
آزمــون قرار مــی گيرند و با رای هيئــت داوران كارت صلاحيت 
تدریس بــرای آنها صادر می شــود. با نظــر ممتحنين برخی از 
مدرســان نيز مشــروط به رفع اشــکال و امتحان مجدد یا مردود 

اعلام می شوند.
ایــن آزمون ها طبق تفاهم نامه همــکاری بين معاونت امور 
هنری و خانه موســيقی ایران با نظارت دفتر برنامه ریزی و توسعه 

آموزش های هنری برگزار می شود.
متقاضيان دریافــت كارت صلاحيت تدریس مــی توانند به 
ســامانه https://sso.farhang.gov.ir مراجعه و پس از مطالعه 
شــيوه نامه كارت صلاحيت تدریس نســبت به ثبت نام در رشته 
مورد تقاضا اقدام كنند. همچنين متقاضيان می توانند آخرین اخبار 

اخبار موسیقیاخبار موسیقی
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t.me/kart_ و اطلاعــات مربوط به آزمون هــا را از كانال تلگرام
salahiyat_tadris دریافت نمایند.

برگزيدگان مرحله اول جشنواره موسيقی 
امير جاهد مشخص شدند

داوری مرحله اول چهارمين جشــنواره سراســری موسيقی 
اميرجاهد از روز جمعه 13 اســفندماه آغاز و در روز دوشــنبه 16 
اســفندماه پایان یافت كه در سه رده سنی شركت كنندگان، تعداد 
76 نفــر در بخش دونوازی و 16گروه در بخش اجرای گروهی به 

مرحله ی پایانی راه یافتند.
مهــدی مســاح بيدگلی)دبير اجرایی جشــنواره موســيقی 
اميرجاهد( با اشاره به استقبال خوب هنرمندان استانهای مختلف از 
این جشــنواره گفت: از مجموع 74 برگزیده بخش دونوازی، تعداد 
26 نفر از استان های سراسر كشور و تعداد 48 شركت كننده ساكن 
تهــران و از مجموع 16گروه برگزیده تعداد 7 گروه از اســتان ها و 
9 گــروه از تهران و تنها یک اثر در بخش پژوهش از تهران مجوز 

ورود به مرحله اجرای صحنه ای را دریافت نمودند.

وی  افــزود: با توجه به شــروع ماه مبــارک رمضان از 14 
فروردیــن و نزدیکــی آن با امتحانــات نهایی دانــش آموزان و 
دانشجویان، در نظر داریم تيرماه 1401 مرحله دوم )اجرای صحنه 
ای( را با داوری هنرمندان پيشکسوتی همچون دكتر محمد سریر، 
سيمون آیوازیان، شهرام توكلی، آذر هاشمی، مهرداد كریم خاوری، 

بابک بنی حسينی و... برگزار نمایيم.
اســامی برگزیدگان مرحلــه اول چهارمين دوره جشــنواره 
سراسری موسيقی اميرجاهد در سایت خانه موسيقی قابل مشاهده 

است.

برگزاری يک دوره کلاس آموزش تخصصی 
فن بيان و گويندگی 

دوره تخصصی فن بيان و گویندگی با تدریس استاد مرتضی 
حافظی در محل خانه موسيقی در فصل زمستان برگزار شد.

این كلاس ها به منظور ارایه تکنيک های فن بيان و گویندگی 
بــا تدریس گوینده با ســابقه مرتضی حافظی طــی یک ترم 12 
جلســه ای در خانه موسيقی برگزار شد و شامل بخش های مختلف 

نظری و عملی بود. 
اســتاد مرتضی حافظی گوینده و مجری پيشکســوت رادیو، 

متولد ســال 1336 اســت. وی از ســال 1361 تاكنون مشغول 
گویندگی اســت. حافظی طی این ســال ها برنامه های مختلفی را 
در رادیو گویندگی كرده و و ســابقه 38 سال فعاليت در برنامه های 

مختلف رادیویی و همچنين تدریس را دارد.

مرتضی حافظی با شبکه های مختلف رادیویی همچون رادیو 
ایران، رادیو قرآن، رادیو فرهنگ، رادیو جبهه و رادیو پيام  همکاری 
داشته است. او بارها در جشنواره های مختلف به عنوان گوینده برتر 
رادیو شــناخته شده است.  حافظی در كميته عالی داوران رادیو در 

مسابقات حرفه ای و جشنواره های گوناگون نيز حضور دارد.

ابداعی جديد برای کوک ساده تر سازها 
آیين رونمایی از نســل جدید گوشی سازها »پایاكوک« عصر 
روز جمعه 17 دی با حضور هنرمندان، سازسازان و علاقمندان در 
تالار اســتاد جليل شهناز و گالری تابســتان خانه هنرمندان ایران 

برگزار شد.
در ادامــه ویدیویی از نظرات برخی نوازنــدگان و هنرمندان 
موســيقی نظير داود گنجه ای، اردشير كامکار و كامبيز روشن روان 

درباره گوشی سازهای پایاكوک پخش شد.

داریوش النجری )نوازنده و ســازنده ســاز( نيز در ادامه روی 
ســن رفت و گفت: من به عنوان یک ســازنده ســاز هميشه این 
مشکل را برای داشــتن كوک خوب در سازهایم داشته ام؛ چالشی 
كه نوازندگان هميشــه با آن درگير بوده اند. تا اینکه آقای قنبری از 
ابداع روشی جدید صحبت كردند، سازندگان با همين بضاعت، خلا 
سيم خوب را با استفاده از روش های دیگر تا حدی برطرف كردند.

وی افزود: اما قبل از همه مهم گوشــی كوک اســت. اغلب 
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سازندگان از تراش اســتفاده می كنند و طی این سال ها می دیدم 
گوشــی سازها بعد از چند وفت كيفيت خود را از دست می دادند یا 
تغيير شکل می دادند و سيم ســر نت نمی ایستاد و كوک نمی شد. 
كوک ســاز  با این شيوه بسبار راحت تر است. بعد از حذف برخی از 
موانع گوشی سازهای جدید پایاكوک  توانسته مشکل كوک ساز را 
حل كند و من شخصا از آقای قنبری بابت این ابداع تشکر می كنم.
در ادامــه این برنامه رها منفرد نوازنده ســنتور به اجرای چند 
قطعــه پرداخت و همچنيــن ميلاد كيایی نوازنده و پيشکســوت 
موسيقی نيز در ادامه در ویدیویی از ابداع یدالله قنبری تمجيد كرد. 
سپس اميرمکی درباره مراحل تجاری سازی و توليد گوشی سازها 
توضيحاتی را اراده كرد. وی گفت: از مشــکلات صنعت موسيقی 
و نواختن ســازها كوک دستی است و با توجه به ساختمان و شکل 
فيزیکی ســازها گوشی هایشــان عمدتا حين نواختن یا از تنظيم 

خارج می شوند.
وی ادامه داد: انتخاب تلورانس مناسب با توجه به مستندسازی 
و تحقيقات صورت گرفته توســط آقای قنبری برای ابداع گوشی 
ســازها یک الزام بود. با توجه به بازخوردهای گرفته شده از نسل 

جدید این گوشی سازها باید دید چطور می شود این حالت ابداعی 
به اعمالی رســاند. من به عنوان یک صنعتگــر معتقدم با حمایت 
مراكزی نظير موسسه اســتاندارد، انجمن هنر و  … بتوان از شالکه 

اصلی حمایت كرد.
پخش ویدئویــی از توضيحات یدالله قنبری درباره گوشــی 
سازها و نحوه شکل گيری و پرورش طراحی آن ها بخش دیگر این 
برنامه بود. ســپس یعقوب ثروین)سازساز(بيان كرد: من روی یکی 
از سازهایم این گوشــی ها را امتحان كردم و نتيجه فوق العاده ای 
داشــت و باید از آقای قنبری تشکر كرد كه در  راه هنر این انرژی 

را صرف كردند.
وی افزود: ما در حوزه موســيقی و ســاخت ســاز هميشه با 
چيزهایی درگير هستيم؛ از جمله این كه كسی تجارب خود را ثبت 

و ضبط نمی كند.
علی قنبری و مجيد یگانــه راد در ادامه یک بداهه نوازی در 
مایه اصفهــان را تقدیم حاضران كردند. همچنين ویدیویی از چند 
تن از نوازندگان سازســازان از جمله مهدی سيادت نوازنده سنتور، 

سيامک قلمی و علی انصاری درباره گوشی سازها پخش شد.

 عبد الوهاب شهيد ی )خوانند ه(
1400/2/20

 منوچهر معين افشار )ترانه سرا و مد ير برنامه گلها(
1400/3/26

 هرمز فرهت )موسيقيد ان و آهنگساز(
1400/5/25

 پروين بهمنی )خوانند ه و پژوهشگر(
1400/7/29

 پورنگ پورشيرازی )نوازند ه ويولونسل(
1400/8/17

درگذشتگان
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